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"Nu trebuie să judeci omul după 
înaltele sale calităţi, ci după felul 

în care se stie servi de ele." 
(La Rochefoucauld, 1665) 

EDITORIAL 

Calitatea 
ln perioada care a desplirţit apariţia numărului 

de faţă de cel precedent, la 12 noiembrie a.c. a fost 
sărbătorită Ziua Mondială a Calităţii, care s-a 
încadrat în Săptămâna Europeană a Calităţii, 
desfăşurată în intervalul 9-15 noiembrie a.c. 

Aceste manifestări au avut ca deviză "Calitatea 
în Europa - împărţirea responsabilităţilor; împăr
ţirea beneficiilor". 

Modul anemic, semi-anonimatul în care au avut 
loc aceste evenimente în (ara noastră ne-au deter
minat să consacrăm paginile 4-5 ale numărului de 
fa(ă temei Inginerii şi calitatea produselor. 

Sigur, conceptul de calitate nu poate fi redus la 
produse. Ne-am decis să restrângem tema la for
mula enwl{ată întrucât breasla noastră poartă o 
mare răspundere (dacă ne putem exprima astfel, 
principala răspundere) pentru calitatea produse
lor. Parametrii tehnico-func{ionali ai bunurilor ma
teriale produse în societate sum determina(i, în 
mod esen(ial, de activitatea de concepţie şi execuţie 
desfăşurată sub conducerea , nemijlocită a ingi
nerilor. Fără îndoială, în actul deciziei privind asi
milarea şi îmbunătă(irea calită(ii produselor au un 
cuvânt de spus şi economiştii şi psihologii sociali şi 
designerii şi mul{i altii. Dar, nimeni nu poate să 
conteste rolul decisiv al ingineri/o,; deoarece. până 
la urmă - elementul de ordin tehnic este hotărâtor. 

Ne-am permis să repetăm aceste fapte bine ştiwe 
din motive lesne de înteles. Nu normalitatea carac
terizea:ă realităţile noastre economico-sociale, ci 
un amestec de atitudini şi comportamente între două 
refuzuri - cel al repetării trecwului şi cel al asumării 
exigen(elor viitorului. Până la un punct, ceea ce se 
întâmplă în societate, în sfera proquC{iei este expli
cabil în condi(iile unor răsturnări atât de profunde. 
Dar, meseria rămâne (sau trebuie să fie) meserie. 
O atitudine realistă, auroexigentă a felului în care 
ne facem meseria aduce în prim-plan tocmai nece
sitatea unei abordări serioase, responsabile a 
calităfii produselor. Pentru că de nivelul lor de com
petitivitate, de capacitarea de a face faţă nevoilor 
şi, nu în ultimul rând, de gradul lor de accesibili
tate • prin pre( - pentru marea masă a popula/iei 
depind progresul şi prosperitatea concetăţenilor 
noştri. Dacii lucrurile sunt analizate şi judecate în
tr-o asemenea perspectivii, vor fi şanse de deblo

. care, iar calitatea produselor va fi situată - cum 
este normal - în rândul preocupărilor noastre pro
fesionale prioritare. 

În articolul "Primul au
tomotor construit în 
România", publicat în nr. 
17/1998 al ziarului nos
tru sub semnătura ing. 
Ion Rozanide, autorul 
semnalează faptul că 
"Întreruperea fabricaţiei 
de automotoare cu con
vertor constituie o enig
mă incitantă a istoriei 
tehnicii româneşti." 

La nulllcli o lună de la 
_ apariţia acestui număr, 
redacţia "Univers ingi• 
neresc" primeşte prin 
fax, din partea dlui prof. 
Dorei J. Damsker din New 
York, SUA, detalii stupe
fiante asupra îm
prejurărilor ce au condus 
la "înmormântarea" 
acestei invenţii româ
neşti, care a constituit • 
la vremea respectivă - o 
noutate tehnică la nivel 
mondial. "Răsplata" pri
mită de inventator este, 
cum veţi vedea, de-a 
dreptul paralizantă. 

Pe cine, oare, ne supărăm? 
Ştirile rele au venit în 

cascadă: Uniunea Europea
nă ne-a atras atenţia, într-un 
rapon dur, că ne îndepănăm 
de nivelurile pe care le im
pune procesul de integrare; 
prestigioase agenţii inter
naţionale de rating, precum 
"Moody's", ne-au retrogra
dat în clasamentele pe care 
le stabilesc periodic; de la 
NATO ni se anunţă că nu 
suntem "în cărţi" pentru 
valul al doilea; misiunea 
FMI pleacă de la Bucureşti 
fără să ne mai dea măcar o 
speranţă în posibilitatea 
încheierii - într-o perioadă 
previzibilă - a altui acord 
stand by; nici Banca Mon
dială nu se arată mai îngă
duitoare ... 

Depane de a epuiza şti
rile rele, cele menţionate 
sunt arhisuficiente pentru a 
marca o situa\ie care ar tre-

bui să ne alarmeze pe toţi, 
începând cu mai-marii zilei 
şi terminând cu simplii ce
tăţeni. 

Din păcate, mulţi factori 
de putere au încercat şi 
încearcă să minimalizeze 
modul în care ţara noastră 
este percepută în lume, for
mulând tot felul de 
declaraţii pline de frustrări. 
Or, problema de fond este 
alta. Chiar dacă am admite 
că suntem nedreptăţiţi, că 
suntem victimele "unui 
complot internaţional", nu 
putem să nu constatăm că.a 
scăzut până la "cota de ava
rie" credibilitatea interna
ţională a autorităţilor de la 
Bucureşti, nu pe temeiul 
unor considerente subiec
tive, ci al datelor statistice 
oficiale privind căderea, în 
continuare, a economiei şi 
întârzierea con_siderabilă a 

proceselor de reformă. A
cestea nu sunt "invenţii''. ci 
date verificabile. 

într-o lume a interdepen
denţelor, a globalizării, nu 
putem să adoptăm politica 
struţului, nu putem să ne 
izolăm decât cu imensul 
risc de a ne condairu,a la 
subdezvoltare pentru un în
treg ciclu istoric. Aceştia 
sunt termenii reali, drama
tici în care se pun proble
mele în momentul de faţă. 
Încercările de a "drege 
busuiocul" - cum se spune 
în termeni mai puţini acade
mici - nu ne vor aduce ni
mic bun. Nu te superi pe o
glindă când îţi arată cum 
eşti. Să ne supărăm pe noi 
înşine că am ajuns în faza 
în care primim atâtea veşti 
rele. Va fi, poate, semnalul 
cel mai bun pentru înce
perea redresării. (T.8.) 

DEZVĂLUIRI 
SENZATIONALE 

Am citit cu mare interes 
anicolul "Primul automo
tor construit în România", 
publieat în "Univers ingi
neresc" (1-15 septembrie 
I 998). Mă refer la epoca 
1956-1961, în care Uzina 
"N. Malaxa" a construit 
două automotoare diesel
electrice, care au dat rezul
tate minunate şi au consti
tuit o noutate tehnică la ni
vel mondial. 

Eu sunt în măsură să vă 
procur răspunsuri la între
bările pe care le ridicaţi în 
anicol, privitor la neasimi
larea acestor reuşite pro
totipuri în producţia de se
rie a Uzinei. 

în anii 1955/56, guvernul 
de atunci al României a 
hotărât realizarea dieseli
ficării căilor ferate. Se ofe
reau două opţiuni: I) cum
părarea unei licenţe de fa
bricare a locomotivelor die
sel-electrice de la B.B. 
Elveţia, sau 2) realizarea în 
ţară a unei locomotive ul
tramoderne, cu cele mai 
avansate mijloace de au
tomatizare. 

în vederea încercării celei 
de a doua opţiuni, mi s-a 
încredinţat mie, pe atunci 
profesor de acţionări elec
trice la Institutul Politehnic 
Bucureşti, şef de secţie la 
lpromet, laureat al Premiu
lui de Stat, clasa I, să con
cep şi să realizez două auto
motoare la Uzina "N. Ma
laxa", cu maşini electrice de 
la Reşiţa, care să fie baza 
experimentală a noii loco
motive diesel-electrice. Au
tomatizarea am realizat-o cu 
amplificatoare magnetice, 
soluţie extrem de conve
nabilă pentru tracţiunea pe 
calea ferată şi care constitu
ia o noutate tehnică mon
dială, pentru care am primit 
brevet de invenţie. Auto
matizarea a dat rezultate 

' imediate şi excelente. Tre
nurile atingeau uşor viteza 
de 140 km pe oră, dar C.F .R. 
a limitat viteza la 11 O km pe 
oră. 

Totuşi, rezultatele defi
nitive ale experimentării 
prototipurilor au întârziat, 
din cauza necesităţii de a în
lătura o defecţiune a mo
toarelor c.c. serie de cale. 
între timp, C.F.R. a reuşit să 
convingă guvernul pentru 
cumpărarea licenţei din ex
terior, pe baza a două argu
mente: 1) viaţa pasagerilor 
nu trebuie expusă la vicisi
tudinile unei invenţii ro
mâneşti, insuficient expe
rimentată; 2) atelierele de 
reparaţii ale locomotivelor 

C.F.R., răspândite pe supra
faţa ţării, vor asimila cu 
greu sau deloc mijloace atât 
de.avansate tehnic. 

Dictatorul N. Ceauşescu a 
tratat cu dispreţ proiectele 
guvernului antecedent, aşa 
încâtautomotoarele reuşite şi 
folosite ulterior de C.F.R. au 
rămas o curiozitate tehnică. 

Recompensa pentru 
munca şi ingeniozitatea 
mea a venit sub forma unei 
chemări în judecată de către 
Uzinele "23 August" (N. 
Malaxa) pentru ... dispariţia 
unui ciocan electric de lipit, 
folosit de echipa mea la ex
perimentări. 

D.J. Oamsker, 
New York, SUA 
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Ingineri mari personalităţi 

Prof. ing. 
Petre M. Teodorescu 

(1898-1981) 
Istoria construcţiilor de căi 

ferate din ţara noastră reţine 
pe un loc de frunte în rândul 
inginerilor români, pe profe
sorul inginer Petre M. Teo, 
dorescu. Timp de peste 50 de 
ani, activitatea profesorului 
inginer Petre Teodorescu a 
fost legală direct de domeniul 
căilor ferate. O mare pane a 
preocupărilor sale a fost con
sacrată tunelurilor, devenind 
şi rămânând, până la sfârşitul 
vieţii sale, unul din cei mai 
mari specialişti ai domeniu
lui, având o activitate bogală 
şi complexă de cercetare, 
proiectare, execuţie şi 
învăţământ privind construc
ţiile subterane pentru căi de 
comunicaţie. 

S-a născut la 18 iulie 1898 
la Drăgăşani. ln anul 1918, 
după terminarea Şcolii Nor
male din Bucureşti, se înscrie 
la Şcoala de Conductori de 
Lucrări Publice (şcoala de 
subingineri) din Bucureşti, 
pe care o absolvă în anul 
1920. Timp de un an lucrea
ză în cadrul Ministerului Lu
crărilor Publice, după care se 
înscrie la Şcoala Politehnică 
din Bucureşti, obţinând di
ploma de inginer în anul 
1927. Activitatea ingine
rească a început-o la C.F.R., 
Direcţia Linii Noi, unde a 
proiectat şi realizat, până în 
anul 1930, diverse poduri de 
cale ferată. Participă apoi la 
studiul şi construcJia căii fe
rate Braşov - Intorsura 
Buzăului ( 1930), având oca
zia să lucreze la tunelul Te
liu, cel mai lung tunel de cale 
ferată din ţara noastră. Io anul 
1931 întreprinde studiul căii 
ferate Curtea de Argeş -
Râmnicu Vâlcea. Intre anii 
1932-1933 efectuează o ex
pertizare a tunelurilor de pe 
reţeaua de căi ferate în ve
derea evaluării stării lor şi a 
stabilirii măsurilor de conso
lidare a căptuşelilor. În anul 
1934 a fost numit şeful 
Secţiei de construcţii din 
Bucureşti Nord, conducând 
executia unor lucrări din 
Gara de Nord, Chitila şi 
Griviţa. ln anii 1935-1938 
conduce lucrările de con
structie a căii ferate Ilva Mică 
- Vatra Dornei, linie realizată 
într-o zonă muntoasă, cu 
condiţii de traseu foarte grele, 
care a necesitat construcria a 9 
tuneluri, 32 de poduri, 15 via
ducte şi a altor numeroase lu
crări. La terminarea lucrării, 
publică o monografie a acestei 
căi ferate. 

Intre anii 1939-1940 rea
lizează tunelurile pentru du
blarea liniei Predeal-Braşov. 
Intre 1939- 1 943 a funcţionat 
ca şef al Serviciului LS 4 
Constructii şi Materiale, din 
cadrul Direqiei Lucrărilor 
Noi (LS), conducând lu
crările de construcţie a lini
ilor Ţăndărei - Lunca Dună
rii, Urziceni - Făurei, Valea 
Homorod-Şercaia. 
După război, inginerul Pe

tre Teodorescu are o remar
cabilă contribuţie la restabi
lirea circulaţiei pe liniile fe
rate magistrale din Ardealul 
de Nord şi Bucovina, distruse 
în cursul celui de-al doilea 
război mondial. De aseme
nea, a panicipat la realizarea, 
într-un timp record, a viaduc
tului provizoriu Caracău, de 
pe linia Adjud-Ciceu, în ve-

derea restabilirii circulaţiei 
pe acest tronson de cale fe
rată. 

ln anul 1951 a deţinut 
functia de director adjunct al 
Direcţiei C.F.R., iar între anii 
1952-1953, cea de inginer şef 
la Directia Generală a Metrou
lui Bucureşti, perioadă în care 
s-au efecruat primele srudii 
sistematice pentru realizarea 
metroului din Capitală. 

Inginerul Petre Teodores
cu şi-a început activitatea di
dactică în învăţământul supe
rior în anul 1951, în cadrul 
Instirutului de Căi Ferate Bu
cureşti, unde a iniţiat şi pre
dat cursul de "Tunele şi me
tropolitane" la Facultatea de 
Construcţii, fiind primul curs 
distinct de construqii subte
rane pentru căi de comu
nicaţie predat în ţara noastră. 
De _altfel, cursul a fost singu
rul de acest fel prezentat în 
învăţământul superior de 
constructii până în anul 1972, 
şi anume la specializarea Căi 
ferate din Institutul de 
Construcţii Bucureşti. După 
această dată, cursul este pre
văzut în planul de învăţământ 
al specializării de Căi ferate, 
drumuri şi poduri. 

În anul 1956, profesorul 
Petre Teodorescu a fost nu
mit decan al Facultăţii de 
Construcţii din cadrul Insti
tutului de Căi Ferate, calitate 
pe care a deţinut-o până în 
septembrie I 959. ln urma 
desfinţării lnstirutului de Căi 
Ferate şi înfiinţării Facultăţii 
Constructii Feroviare, Dru
muri şi Poduri laJnstirutul de 
Construcţii Bucureşti, este 
numit prodecan al acestei 
facultăţi, îndeplinind, de 
asemenea, funcţia de şef al 
Catedrei de construcţii fero
viare până la pensionarea sa, 
în anul I 968. După pensio
nare, profesorul Petre Teo
dorescu îşi continuă activi
tatea ca profesor consultant, 
până în anul 1977. 

A decedat la 15 martie 
1981. 

Prin întreaga sa activitate 
de cercetare, proiectare, 
execuţie, consultantă şi 
învăţământ, profesorul Petre 
Teodorescu reprezintă o per
sonalitate proeminentă a do
meniului construcţiilor. Intre 
anii I 950-1980 a fost pre
zent, în diverse fonne, la cele 
mai importante runeluri pen
tru căi de comunicaţie, unde, 
prin experienţa şi competenţa 
sa, a contribuit la stabilirea 
unor soluţii optime sau la 
depăşirea unor situaţii difi
cile. Se pot menţiona, în a
cest sens, preocupările pen
tru introducerea în ţara noas
tră a noii metode austriece, 
cercetările experimentale 
privind silicatizarea nisipu
rilor şi pietrişurilor din sub
solul Capitalei, impermeabi
li zarea tunelurilor prin 
injecţii, expertiză şi con
sultanţă la execuţia galeriei 
Rotunda a hidrocentralei de 
pe Argeş, la refacerea tune
lului Poarta etc. 

A publicat 150 de lucrări 
în revistele de specialitate, 
cele mai multe dintre acestea 
fiind despre tuneluri. 

Dintre cărţile publicate 
menţionăm: Manualul in
ginerului constructor, voi. II, 
secţiunea Tunele (l 952), 
Cursul de tunele (1953), 

Tunele - Exerciţi.i de calcul 
(1957), Constructia tunelelor 
(1958), Calculul tunelelor 
(196 I), Întreţinerea runelelor 
( 1963) şi Tuneluri (l 977). În 
toate aceste lucrări, pe lângă 
cunoştintele generale, cores
punzătoare stadiului atins pe 
plan mondial de constructiile 
subterane, este sintetizată 
experienţa îndelungală a pro
fesorului Petre Teodorescu, 
dobândilă prin implicarea di
rectă a sa în practica con
strucţiilor de tuneluri de la 
noi din ţară. 

Personalitatea profesorului 
Petre Teodorescu este între
gită de trăsărurile sale etice 
şi morale. Cei care l-au 
cunoscut direct i-au apreciat 
cinstea, sinceritatea, modes
tia, disciplina, simţul datoriei 
şi responsabilităţii, capaci
tatea de i,nuncă şi tenacitatea. 

Generaţiile de constructori 
din ţara noastră păstrează 
imaginea şi numele profe
sorului Petre Teodorescu ca 
pe un simbol al realizărilor 
din acest domeniu. 

prof. dr_ lng. Virgil 
Flerblnţear,u, U. T.C.B. 

Lectiedin 
' "Istoria epocei 

de tină" 
Aşadar, înc-odată: 

regimul economic al unui 
popor hotărăşte regimul lui 
financiar. Producţiunea uni
laterală şi preponderea acte
lor de transmisiune cores
punde cu darea indirectă. 

În două cuvinte lucrul s-ar 
esprima astfel: regim comer
cial, dare indirectă; regim 
industrial, dare directă. 
Aşadar un partid politic, 

oricât de reacţionar ar fi,. - şi 
ne pare rău că nu există un 
fel de arhireacţiune - nu-şi 
poate alege politica sa finan
ciară. ln momentul dentîi 
starea economică a tării îi 
impune regimul financiar. 
Încercările lui cată să se în, 
drepte înainte de toate la 
schimbarea regimului eco
nomic şi a celui social, la 
sporirea şi diversificarea 
muncii, la eliberarea ei de sub 
robia cheltuielilor de trans
port şi de transmisiune, la de
prinderea fiecăruia individ cu 
munca productivă la care e 
predispus, la încurajarea a
cesteia, la descurajarea ocu
paţiunilor improductive. El 
nu poate substitui dărilor in
directe pe cele directe fără ca 
societatea însăşi să fi ajuns a 
suprima enormele sume ce le 
mistuie mijlocirile de tot fe
lul. Numai când aceste sume 
enorme se economisează de 
către producători şi consuma
tori se poate procede la da
rea directă ... " 

Această "lecţie" de eco
nomie politică, pe care ma
rele nostru poet naţional Mi
hai Eminescu a scris-o cu 
mai bine de un secol în urmă 
(15 iulie 1882, "Istoria epo
cei de tină"), ar merita să fie 
inclusă în programul de 
perfecţionare profesională a 
tinerei noastre clase politice 
aflată la conducerea destine
lor ţării. 

Prima institutie natională de 
PROTECTiEA 

' \J PROPRIETATII 
INDUSTRIALE 
ÎN ROMÂNIA 

La sfârşitul secolului al 
XIX-iea şi începutul se
colului al XX-lea, inven
tatorii români puteau 
obţine brevete de invenţie 
în România, în baza unor 
legi speciale, care se 
aprobau de organele legis
lative numai după experi
mentări şi verificări re
petate ale obiectului cere
rii de brevei. 

Pentru obţinerea unui 
brevet de invenţie prin
tr-o lege specială, cererea 
de brevet de invenţie, îm
preună cu descrierea de in
venţie şi, după caz, cu bre
vetele obţinute în alte 
state, se depuneau la Mi
nisterul Agriculturii, In
dustriei, Comerţului şi 
Domeniilor. Acest minis
ter le e11:amina şi, în 
funcţie de concluziile la 
care se ajungea, cererea de 
brevet respectivă era 
înaintată sau nu la Consi
liul de Miniştri. 

În vederea adoptării unei legi 
speciale, după obţinerea aprobării 
Consiliului de Miniştri. Ministe
rul Agriculturii, 11\dustriei, , 
Comerţului şi Domeniilor depu
nea un proiect de lege la Camera 
Deputaţilor. Dintr-un raport 
prezentat în Camera Deputa{ilor 
la 14 ianuarie 1899, cu privire la 
dezbaterea unui proiect de lege 
specială, rezultă că "în urma mai 
multor experiente făcute atât de 
inventator cât şi de alţi proprietari 
şi arendaşi, 'domnul 1011. N.G. 
Danielescu a petiţionat onor 
Adunării încă din anul I 896, 
cerând săi se acorde dreptul ex
clusiv de a fabrica, importa şi vin
de «Plugul-sapă». Comisiunea de 
petiţiuni găsind că invenţia dlui 
Danielescu merită toată 

atenţiunea şi solicitudinea din 
partea statului, a recomandat-o 
Camerei printr-un proiect de 
lege". Proiectul a fost votat în 
Camera la 15 ianuarie 1899 cu 65 
de bile albe din 68 votanti şi apoi 
a fost înaintat la Senat, care prin 
Decretul nr. 2185/5 aprilie 1900 
a hotărât acordarea titlului de 
protecţie solicitat. 

În consecinţă, din cele de mai 
sus rezultă că un inventator, pen
tru a obţine un brevet de invenţie 
printr-o lege specială, trebuia să 
depună, pe lângll. cererea la MAI
CO, şi o "petiţiune" la "Comisi
unea de petiţiuni" a Camerei 
Deputa1ilor. Din raportul prezen
tat în plenul Senatului rezultă că 
"domnul Ion N.G. DanieleScu 
încă din anul 1888 a inventat un 
instrument agricol numit la în
ceput «plug-complicat», menit a 
săpa, prăşi, muşuroi şi mobiliza 
pământul prin1re rândurile 
porumbului, fasolei, tutunului, 
hameiului şi al viilor, cu care 
invenţiune s-a adresat Ministe
rului Agriculturii şi Domeniilor 
pentru ai se acorda un brevet de 
invenţiune şi ministerul cu 
adresele nr. 33.029 din 14 iulie 
1888 şi 8094 din 23 februarie 
1889 a trimis Şcoalei de Agricul
tură de la Herăstrău experimen
tarea acestui instrument. Din 
raponurilecu nr. 141 din 1888 şi 
373 din 1889 ale directorului a
cestei şcoale, domnul V.G. 
Munteanu, reiese că, dup!I cer
cetările făcute la şcoală, unde nu 
se anau semănături Făcute în 
condiţiile cerute, nu s-au putut 

constata serviciile reale ce s-ar 
putea aduce agriculturii cu acel 
plug care, pe de altă parte, s-a 
găsit că ar avea nevoie şi de oare
cari modificări, spre exemplu, o 
bară fiind fix.ă - bară care s-a şi 
modificat, precum afirmă domnul 
Danielescu, făcând-o mobilă; cu 
care plug apoi prezentându-se la 
Ex.poziţia Universală de la Paris 
a obţinut medalia de argint, după 
cum reiese clin diploma ce i s-a 
acordat la 29 septembrie 1889. 
Iar la Expoziţia Cooperativa din 
Bucureşti, din 1895, cu diploma 
ce poseda, se vede că i s-a dat 
medalia de aur pentru această 
inven(ie numind-o «plugul
sapăit". 

Pentru ca o lege specială asu
pra unei invenţii să fie aprobală, 
trebuia deci ca invenţia respectivă 
să fie supusă unor experimentări 
şi ca aceasta,să se bucure de dife
rite confirmări autorizate 
( diplome la expozitu naţionale şi/ 
sau internaţionale, recomandări 
ale unor specialişti etc.). În afara 
diplom~lor menţionate, autorul 
invenţiei "plug-sapă", Ion N.G. 
Danielescu, avea şi „atenlaţi uni" 
din panea presedintelui Societătii 
Centrale Agricole, din parteadlui 
N. An~ronescu, agronom şi in
spectordin domeniul agriculturii, 
din partea dlor M. Leyendecker 
şi E. Behles, ambii reprezentanţi 
ai caselor de maşini agricole din 
străinătate, precum şi din par1ea 
dlui inginer mecanic Ion Pavelcs
cu, fost director al Şcoalei de 
Meserii. 

În ceea ce priveşte rea
lizarea atribuţiunii de a se 
examina cererile de brevet 
de invenţie, se presupune 
că în cadrul MAICO exis
ta cel puţin o persoană 
care se ocupa permanent 
de această problemă, În 
sprijinul acestei supoziţii 
menţionăm şi faptul că în 
art. 40 al Legii asupra bre
vetelor de invenţiune ce a 
fost adoptată în anul 1906 
se spunea că "pentru apli
carea legei de faţă de către 
Ministerul Agriculturii, 
Industriei, Comerţului şi 
Domeniilor se va adăuga 
la Serviciul industriei şi 
brevetelor un şef de birou 
inginer, un arhivar şi un 
copist desenator". Faptul 
că în legea din anul 1906 
nu se vorbeşte de 
înfiinţarea unui serviciu 
industrial, ci de adăuga
rea unor noi posturi la un 
serviciu, ne dă dreptul să 
presupunem că serviciul 
industriei şi brevetelor e
xista în sttuctura organiza
torică a ministerului încă 
înainte de anul 1906. 

În literatura de speciali
tate s-a făcui afirmaţia că 
primul organ naţional pen
tru protecţia proprietăţii in
dustriale în România s-ar fi 
numit "Biroul Brevetelor", 
înfiinţat în anul 1906. 
Această· afirmaţie este în 
contradicţie cu prevederile 
cap. VI al Legii asupra bre
vetelor de invenţiune şi cu 
prevederile capitolului "ser
viciul de brevete" din Re
gulamentul pentru aplicarea 

legii brevetelor de inven
ţiune, care stipulează expres 
că prima instituţie de pro
lecţie a creaţiei tehnice în 
ţara noastră s-a numit "Ser
viciul industriei şi al bre
vetelor de invenţiuni". 
Este adevărat că în cadrul 
acestui serviciu, după adop
tarea Legii asupra brevete
lor de invenţie din anul 
1906, a fost înfiinţai un bi
rou al brevetelor, dar Legea 
şi Regulamentul stabileau 
sarcini exprese care tre
buiau să fie realizate numai 
de şeful serviciului. An. 34 
din Regulament se referă la 
încheierea unui proces ver
bal, în cazul primirii cererii 
prin poştă, ~are trebuia 
semnat atât de şeful servi
ciului, cât şi de şeful birou
lui. Li concluzie, se poate 
afirma în mod fondat cil 
prima instituţie natională 
d~ Pt'?tectie a ~r~ţiei teh
nice m Romama nu s-a 
numit Biroul Brevetelor, 
ci Serviciul industriei şi al 
brevetelor de invenţiuni, · 
existent anterior datei ţn
fiin\ării Biroului Brevete
lor. 

În legătură cu denumirea 
instituţiei de protecţie a 
creaţiei tehnice în ţara noas
tră este de menţionat şi 
faptul că, în cartea în care 
s-a publicat în ariul 1909 
Regulamentul pentru apli
carea legei brevetelor de 
invenţiune, s-au dat 
publicităţii şi primele şase 
brevete acordate în 
România. înaintea titlului 
fiecărui brevet de invenţie 
acordat, în lucrarea men
ţionată este trecui următorul 
antet: "Regatul României, 
Ministerul Industriei şi 
Comerţului, Serviciul bre
vetelor de invenţiuni şi al 
mărcilor de fabrică". 
Deşi în Monitoarele 

Oficiale cercetate din acea 
perioadă nu a fost identi
ficat un decret regal de 
modificare a prevederilor 
legale referitoare la denu
mirea serviciului, este de 
presupus că după I aprilie 
1907, când Ministerul 
Agriculturii, Industriei, 
Comerţului şi Domeniilor 
s-a împărţit în două, în 
Ministerul Agriculturii şi 
Domeniilor şi Ministerul 
Industriei şi Comerţului, 
serviciul de specialitate ar 
fi devenii Serviciul bre
vetelor de invenţiuni şi al 
mărcilor de fabrică. În 
sprijinul acestei afirmaţii 
stă şi faptul că în România 
exista o lege asupra măr
cilor de fabrică şi de co
merţ încă din 18 79 şi că 
era firesc să fie concen
trate într-un singur servi
ciu toate sarcinile privind 
asigurarea protecţiei pro
prietăţii industriale. 

dr. lng_ Ştefan Iancu 



Puncte de vedere 

MULTICULTURALISMUL
formă a democratiei moderne 

făcând parte din foţe
legerile intervenite pentru 
formarea coaliţiei guver
namentale şi pentru men
ţinerea ei la putere, capătă 
deodată o importanţă ma
joră, în timp ce criza eco
nomică gravă este lăsată 
pe un plan secundar. 

Problema învăţămân
tului românesc, reforma în 
învăţământ, abordate în 
ultimul timp cu energie, 
profesionalism şi răspun
dere, trebuie scoase din 
terenul pasiunilor şi pa
tirnilor politice. Ele nu tre
buie să constituie un prilej 
de a obţine capital politic 
şi argument de "şantaj" în 
cadrul coaliţiei guverna
mentale şi nici prilej de 
îmbrobodire a opiniei pu
blice. 

Se naşte firesc întreba
rea de unde vin ame
nin\ările şi şantajul celor 
care sub formă de dictat si 
ultimatum cer înfiinţare'a 
unei universităţi de stat 
maghiare, cu predare în 
exclusivitate în limba 
maghiară, structură institu
ţională inexistentă în Euro
pa? Din tendin1a de sub
estimare a autorităţilor de 
stat româneşti, sau din 
obiectivele politice care 
agită pasiunile şi întunecă 
raţiunile ce trec înaintea 
raţiunilor culturale? 

Corespund ele interese
lor majorităţii populaţiei 
de naţionalitate maghiară 
şi avansării României pe 
calea democraţiei, de care 
să beneficieze t.oate etni
ile? În condiţiile în care, 
în prezent, în ţara noastră 
tinerii concetăţeni de 
naţionalitate maghiară pot 
Rarcurge toate treptele de 
învăţământ în condiţii deja 
existente, iar, prin mă
surile adoptate din punct 
de vedere practic, este 
asigurat accesul nedis
criminat la învăţământul 
superior al tuturor cetăţe
nilor ţării, sarcina sus1i
nătorilor "necesităţii" unei 
universităţi de stat în lim
ba mag~iară nu este deloc 
simplă. 1n acelaşi timp este 
oare de conceput şi de to
lerat situaţia dezastruoasă 
când, numai în judeţul 
Covasna, în peste o sută de 
localităţi nu mai există 
şcoli şi clase cu limba de 
predare română ? 
Opoziţia la argumenta

rea clară, temeinică, în 
consens cu gândirea euro
peană culturală, pentru 
care multiculturalismul 
universitar este net supe
rior separatismului şi 
segregaţionismului din 
învăţământ, ilustrează ca
racterul retrograd şi gene
rator de conflicte al celor 
care susţin înfiinţarea în 
România a unei uni versi
tăţi de stat cu predare în 
limba maghiară. 

Punctele de vedere 
exprimate de majoritatea 
populaţiei, de comunitatea 
universitară, de organiza
ţiile societăţii civile reflec
tă o sfare de spirit naţiona
lă, de care trebuie să se ţină 
seama. 

Minoritarii pot învăţa în 
oricare institutie, fie că 
aceasta este multiculturală 
sau nu. Cel mai important 
lucru este să li se ofere 
posibilitatea de a studia în 

limba maternă. 
Se prezintă argumente 

tradiţionaliste de tipul "A 
mai existat..." sau cele de 
nuanţă modernistă "De ce 
să nu fim noi cei care s-o 
luăm înaintea Europei, 
dându-i un exemplu?'.' La 
primul argumen_t, când 
condiţiile istorice sunt 
diferite, numai nostalgicii 
se gândesc, exprimându-şi 
idealul lor politic. Cel de 
al doilea argument este 
împotriva spiritului euro
pean al momentului şi al 
viitorului previzibil şi tre
ce cu nonşalanţă peste cele 
mai autorizate luări de 
poziţie ale diferitelor or
ganisme şi personalităţi 
europene cu responsabi
lit~ţi în domeniu. 

In Europa Occidentală, 
de care vrem să ne apro
piem cu toată energia ne
cesară, nici măcar nu se 
mai pune explicit proble
ma unui învăţământ exclu
siv în limba minorităţilor, 
fiind de la sine acceptat că 
dreptul acestora la învă
ţătură este respectat din 
momentul în care membrii 
lor, cunoscând limba ofi
cială a statului, au asigu
rat accesul la orice nivel 
de învăţământ. 

Nu pot fi acceptate 
soluţii segregaţioniste în 
momentul în care nu se 
vorbeşte şi nu vorbim 
decât de integrare euro
peană. Fiind corecţi cu noi 
înşine şi realişti, se poate 
vorbi de o asemenea pro
blemă când este ştiut de 
toată lumea că numai la 
Universitatea Babeş
Bolyai există 12 facultăţi 
cu 39 de specializări în 
limba maghiară, cu 781 de 
locuri? Au fost înfiinţate 
colegii în limbile română 
şi maghiară la Gheor
gheni, Satu M.are şi Sfân
tu Gheorghe. In total, nu
mărul specialităţilor este 
49, iar locurile solicitate 
pentru -anul şcolar 1998- -
1999 nu au fost ocupate în 
întregime. 
Dacă un maghiar de la 

noi crede că fiii săi trebuie 
să fie condamnaţi să trăias
că izolaţi în comunitatea sa 
restrânsă, răpindu-le posi
bilitatea de a ocupa o func
ţie importantă în adminis.
traţia de stat sau de a trăi 
în capitala ţării, spre e
xemplu, este treaba lui. 
Dar, mai devreme sau mai 
târziu, acei copii vor 
înţelege greşeala pe care 
părintele lor a comis-o. 
Bazându-mă pe psihologia 
colegilor maghiari din li
ceu şi facultate, personal 
nu cred că sunt foarte 
multe cazuri de acest gen. 
Cât priveşte limba ro
mână, singura grijă pe care 
trebuie s-o aibă statul 
român este aceea de a in
stitui obligativitatea ca 
orice funcţionar dintr-o 
instituţie publică, de la 
portar până la director, să 
cunoască foarte bine, să 
scrie, să vorbească limba 

' oficială a ţării. 
Activitatea specialiştilor 

este caracterizată ca mun
că în echipă, atât pa plan 
intern cât şi pe plan 
internaţional, ea fiind aso
ciată cu inovarea, rapicj_i
tatea şi flexibilitatea. In 
condiţiile în care se pune 
problema cunoaşterii de 
către specialişti a unei 
limbi străine, pentru a-şi 
face cunoscută priceperea, 
noi ridicăm obstacole 
chiar şi în ţara proprie, 
creând specialişti care nu 
pot să se exprime în limba 
statului . Specialiştii de 
astăzi, dintre care inginerii 
de astăzi, au nevoie de noi 
practici, să fie capabili să 
participe în echipe 
multidisciplinare, în con
diţiile unei activităţi con
curenţiale, care are nevoie 
de noi abilităţi pentru rea
lizarea unor proiecte com
plexe. 

O "universitate de stat" 
maghiară, sintagmă pe 
care nu o are nici o uni
versitate din România, 
este nepotrivită cu reali
tatea şi cu nevoile specia
liştilor. Pornind de la cetă
ţenie şi autonomizare pe 
criterii etnice, se încura
jează demagogii naţio
nalişti. Cum se poate asi
gura unitatea funcţională a 
u9ui stal prins inevitabil 
între tendinţa de globali
zare şi forţe ce tind la frag
mentare? Se adevereşte 
realizarea unui focar al 
cultivării separatismului şi 
secesionismului, creării 
unui teritoriu etnic şi alun
garea românilor din ju
deţele Harghita şi Covas
na ca prognoză instituţio
nală pentru revendicarea 
secesiunii. 

Limba oficială a ţării 
oferă tuturor cetăţenilor ei, 
indiferent de naţionalitate, 
să se poată bucura de toate 
oportunităţile pe care so
cietatea română le oferă. 

În încercarea de a găsi 
o ofertă de compromis, 
partidele majoritare ro
mâne propun înfiinţarea 
universităţii "Petofi -
Schiller", inventată fără 
cooperarea Forumului 
Democrat al Germanilor 
din România. Acest Fo
rum, în repetate rânduri, a 
subliniat faptul că mode
lul realizat deja prin Uni
versitatea "Babeş-Bolyai" 
nu trebuie periclitat în nici 
un caz, pentru că are, prin 
esenţa lui, un caracter 
multicultural. Se declară 
împotriva dezintegrării 
Universităţii "Babeş
Bolyai" şi a "separatismu
lui", fie el chiar universi
tar. 

lată o abordare corectă 
şi realistă, care du-Ce la 
concordia etnică lipsită de 
ambiguităţi. 

Multiculturalism ul 
rămâne, oricum am privi 
lucrurile, o formă de to
leran ţă,iar pentru a ne 
convinge de aceasta, este 

destul să-l comparăm cu 
formele monolingvismu
lui, monoculturalismului. 

Politizarea excesivă, 
pretenţiile naţionaliste, pe 
de o parte, şi temerile se
paratiste, pe de altă parte, 
îngreunează abordarea 
obiectivă a acestei pro
bleme secundare, dar care, 

Acei politicieni, respon
sabili de soarta ţării, nu ţin 
seama, de dragul puterii, 
de adevăratele priorităţi, 
de interesele naţionale, de 
starea de spirit din ţară. 

Tuturor li se cere să nu 
se lase antrenaţi într-un 
astfel de joc periculos, 
când patriotismul româ
nilor este etichetat ca 

IMM-urile -
cenusăreasa tranzitiei? 

' ' Dat fiind interesul mani
festat de mulţi colegi - care 
s-au încumetat ori doresc să 
desfăşoare activităli produc
tive sau din sfera serviciilor, 
pe cont propriu - prezentăm, 
în continuare, câteva răspun
suri la ancheta noastră. 

Reamintim că punctele de 
vedere pe care Ie consemnăm 
reprezintă răspunsuri la între
barea: 

"Ce dijiculttifi fntâmpinafi 
fn desftişurarea activittifii dv. 
şi cum vedefi deptişirea lor?" 

log. Matilda Eoea -
"BOXMAT" - SRL: "În 
urmă cu doi ani am panici
pat Ia un sondaj iniţiat de 
Fundaţia «Centrul Român 
pentru întreprinderi Mici şi 
Mijlocii», cunoscută mai ales 
sub numele de CRIMM. 
Mi-am spus atunci părerea în 
legătură cu multe aspecte, în 
special cu cele care se referă 
Ia discriminarea întreprinză
torilor particulari. 4m 
aşteptat să văd efectele, 
deoarece mi s-a spus că acest 
sondaj fusese contractat de 
Guvernul României prin 
Consiliul pentru Reformă. 
Am aşteptat şi... nu mai 
aştept. M-am lămurit. S-au 
cheltuit bani pentru organiza
rea sondajului, iar efectele -
după doi ani - sunt nule. Ce 
rost mai are să discutăm? Nu 
vreau să jignesc redacţia 
«Universului ingineresc» -
care n-are nici o vină în 
această privinţă - dar mă în
doiesc că semnalele noastre 
vor avea efect. Vă propun, 
deci, sa întreba1i dv. Ia 
CRIMM ce efect a avut 
sondajul la care ne referim.•~ 

log. Costin Stamate -
"MONTCOM" - SRL -
"Cred că principala piedică în 
dezvoltarea !MM-urilor o 
constituie băncile. În pofida 
asigurărilor date de «ochii lu
mii», băncile refuză să ne 
sprijine cu creditele de care 
avem nevoie. Au introdus 
atâtea restricţii, atâtea 
condiţii încât aceste credite 
au devenit prohibitive. 

Înţeleg că noi suntem 
consideraţi ca firme genera
toare de riscuri mari, iar băn
cile nu vor să se afle în 
situaţia de a nu primi banii 
înapoi. De aceea, împărtăşesc 
opinia unui coleg care s-a 
pronunţat pentru înfiinţarea 
unei bănci specializate în 
!MM-uri. Cred că este o 
soluţie. Alte idei n-am. Decât 
să semnalez nevoia noastră de 
credite. Aici s-ar putea impli
ca şi Guvernul, care a afir
mat că sprijinirea !MM-urilor 
este un obiectiv prioritar. u 

log. Toma Buruiană • 
"SIMBOL" - SRL: "Firma 
noastră, profilată pe piese de 
schimb din domeniul 
mecanicii fine, a avut anul 
trecut un export care a 
reprezentat peste 60 la sută 
din cifra totală de afaceri. 
Anul acesta a scăzut cifra de 
afaceri cu 28 Ia sută, iar pe 
total, exportul nu depăşeşte 
34 Ia sută. Am prezentat a
ceste date pentru că ele arată 
consecinţele lipsei de sprijin 
pentru extinderea expor
turilor efectuate de !MM-uri. 
Nu s-au rezolvat multe 
cerinţe care n-ar necesita 
eforturi deosebite - începând 
cu reducerea formalită\ilor 
numeroase şi inutile, cu eli
minarea lentorii întâlnite la 
punctele de vamă, înlăturarea 
întârzierii recuperării TVA şi 
terminând cu punerea la in
dex a încurcăturilor provo
cate de o Iegisla\ie stufoasă, 
plină de inadverten\e. Măcar 
în aceste domenii să se facă 
ordine şi tot ar fi ceva." 

lng. Constanţa An
ghelache - "FOLMEX" -
SRL: "Principala problemă o 
constituie discriminările la 
care este supus sectorul 
!MM-urilor, cu toate că auzi 
pretutindeni (chiar recent 
I-am auzit şi pe preşedintele 
Emil Constantinescu) cât de 
important este pentru iară să 
avem un foarte puternic sec
tor al !MM-urilor. Cele 80 de 
miliarde de lei alocate de la 
buget pentru anul 1998, 

"naţionalism", iar ultra
naţionalismul radicalilor 
maghiari - "europenism". 
Aceste neînţelegeri au ur
mări grave în procesul de 
integrare a României în 
structurile europene şi eu
roatlantice. 

Pentru toţi cei aleşi să ne 
conducă, trebuie să con
teze mai mult ţara şi con
cordia etnică lipsită de 
ambiguitate, decât puterea 
şi interesele politice, pen
tru că România nu poate 
avansa altfel pe calea 
democraţiei, din care toţi 
avem de câştigat. 

lng. Marin Diaconescu 

acum, la final, seamănă- ier
tat să-mi fie limbajul dur -
praf în ochi. Nu numai că este 
vorba despre o sumă sim
bolică: modu) în care este 
repartizată, adică pentru 
funcţionarea a lot felul de 
structuri, chipurile de 
consultanlă, de marketing şi 
producătoare de alte "teorii"' , 
arată că realităţile cu care ne 
confruntăm nu sunt cunoscu
te, ori dacă sunt cunoscute, 
nu există suficientă voin!ă 
politică de a rezolva treburile 
cu adevărat." 

log. Silvia Costa - "AXI
MEX" - SRL: "Pieţele in
terne sunt - în mare măsură -
ocupate de firmele de stal, de 
firmele mixte şi de firmele 
străine, iar reducerea puterii 
de cumpărare a popula!iei ne 
dă lovitura de graţie. Noi nu 
ne putem permite să lucrăm 
pe stoc, aşa cum fac între
prinderile de stat, şi nici nu 
beneficiem de primele de ex
port acordate în alte ţări, 
prime care permit firmelor 
străine să fie atât de compe
titive. Nu mă pronunţ pentru 
proteeţionismul care distruge 
concurenţa, ci pentru măsuri 
convergente pentru lărgirea 
pieţei interne, astfel încât şi 
noi să avem un loc. Poate că 
ar trebui să fim conlactati şi 
de câştigătorii licitaţiilor pen
tru lucrări publice, punându
se şi o clauză contractuală în 
acest sens." 

log. Vicl:,r Mihiescu -
"ROMPRINT" SRL: 
"Avem de-a face cu un 
adevărat cerc vicios. Se ar
gumentează că, din pricina 
neîncasării veniturilor prevă
zute Ia bugetul de stat, nu este 
posibil să fie sprijinite finan
ciar !MM-urile. Or, din 
datele oficiale care se publică 
în aceste zile, rezultă că în
casările bugetare se datorea
ză în proporţie de peste 60 la 
sută întreprinzătorilor parti
culari. Marile întreprinderi de 
stat sunt şi marii datornici. 
Deci, pe spinarea noastră stă 
cea mai mare parte din buget. 
S-ar cuveni, în calitate de 
contribuabili, să primim un 
sprijin ceva mai consistent . 
Nu cred că cerem ceva ab
surd. Poate ar trebui început 
cu acest aspect, adică să în
cepem cu revizuirea 
fiscalită\ii." 

*) Fundaţia CRIMM, 
căreia ne-am adresat în 
urma sugestiei colegului 
nostru, ne-a declarat că 
toate concluziile sondaju
lui au fost puse la 
dispoziţia Consiliului pen
tru Reformă, pentru a Ie 
folosi inclusiv la 
îmbunătăţirea Iegisla\iei în 
domeniul care ne intere
sează. Din păcate, cu 
excepţia unui proiect de 
lege foarte firav, nu se 
poate înregistra, în prezent, 
nici un efect notabil. 

Au consemnat 
Alexandru Brateş 

şi Adrian Costeanu 
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Tema calităţii produselor, abordată din unghi 
de vedere ingineresc, are un predominant 
caracter tehnic. Cititorii noştri vor fi - credem -
de acord că nu din acest unghi vom putea să 
analizăm aici lucrurile, întrucât fiecare produs 
oferă atâtea elemente pentru o tratare de ordin 
tehnic încât ar fi nevoie de cel puţin o pagină 
numai pentru "inventarierea" lor. Or, după 
unele aprecieri ale Comisiei Naţionale pentru 
Statistică, în prezent în economia românească 
se realizează circa 3 milioane de produse (cifră 
în care nu sunt incluse variantele sortimen
tale). Prin urmare, ne vom referi la aspectele 
de ordin principial, cu implicaţii practice la 
experienţe concrete, prezentând puncte de 
vedere avizate în legătură cu problematica 
vastă de care ne încumetăm să ne ocupăm în 
numărul de faţă. 

Primul Forum National al 
' Calitătii 

' La "World Trade Center" din Bucureşti au avut loc 
lucrările primului Forum Naţional al Calităţii, orga
nizat de RENAR-Re\eaua Naţională de Acreditare din 
România ( organism naţional recunoscut de guvern pen
tru acreditarea infrastructurii calităţii), UGIR 1903 (care 
s-a implicat mai profund în problemele calităţii produse
lor industriei româneşti, în vederea .creşterii com
petitivităţii lor), precum şi instituţia gazdă "World Trade 
Center" (ca factor important de legătură cu experienţa 
internaţională în domeniu). · 

Faptul că la dezbaterile desfăşurate cu acest prilej au 
participat reprezentanţi ai ministerelor, ai FPS, ASRO 
(Asociaţia de Standardizare din România), ai camere
lor de comerţ şi industrie a permis o abordare multiplă 
a problemelor calităţii. De remarcat că majoritatea 
intervenţiilor au aparţinut unor colegi de breaslă, ingi
neri de cele mai diverse specializări, cea mai mare 
atenţie acordându-se stimulării creaţiei ştiinţifico-teh
nice autohtone, valorificării uriaşului poten\ial de 
inteligenţă tehnică de care dispune ţara noastră. 

Sub aspect practic, Forumul a reprezentat o contribuţie 
directă la mai buna cunoaştere a specificului procesului 
de acreditare şi certificare a infrastructurii calităţii, în 
strânsă legătură cu principiile, regulile şi practicile pro
movate în Uniunea Europeană. 

Respectul faţă de norme 
Apreciez ca pozitivă preocuparea pentru introducerea 

unor norme obligatorii în domeniul construcţiilor. în 
acest fel se asigură premisele unei calităţi superioare. 
Fireşte, aceste norme s-au elaborat cu participarea 
specialiştilor, a inginerilor de profil, ceea ce constituie 
şi o garanţie a caracterului lor ştiinţific, aplicat. Consi
der însă că trebuie mers mai departe în sensul apro
fundării unor astfel de achiziţii, prin promovarea unei 
concepţii integrate privind calitatea în construcţii. 

O asemenea concepţie trebuie să pornească de la om, 
respectiv de la cerinţele minime privind siguran\a, aco
perirea nevoilor fiziologice, igienico-sanitare, de tem
peratură, umiditate, lumină, astfel încât să se atingă 
parametri superiori privind gradul de funcţionalitate. 
Apoi, vin elementele care privesc forma, dimensiunile, 
modul de distribuire a spaţiilor. Fără îndoială că şi fac
torul ecologic este extrem de important, deoarece tot la 
om trebuie să ne raportăm. 

Este limpede că noţiunea de calitate are un conţinut 
cumulativ. Nu-mi propun - în aceste scurte notaţii - să 
fac un "inventar" complet, dar pentru a nu lăsa lucrurile 
într-o stare de confuzie, importantă mi se pare vizi,mea 
sistemică, abordarea simultană a factorilor care deter
mină şi, deopotrivă, influenţează calitatea. Toate aces
tea trebuie să-şi găsească reflectarea în amintitele norme, 
astfel încât numai prin respectarea lor să ajungem la 
performanţele pe care le dorim. 

prof. lng. Radu Văcăreanu • UTCB 

Stimulente şi piedici 
(studiu de caz) 
Rezervăm un spaţiu mai amplu datelor prezentate şi 

opiniilor unui coleg care lucrează în domeniul tehnicii 
de vârf deoarece - cum se va vedea - ele sintetizează 
aspecte cu un grad înalt de generalizare. 

ln calitatea pe care o am, de şef al serviciului de asi
gurare şi controlul calită\ii (SACQ) la ICE "Felix" SA, 
_am avut posibilitatea să constat, pe viu, care sunt prin
cipalele stimulente şi piedici în calea realizării unor pro
duse performante. 

Primul aspect vizează obţinerea certificatului care să 
ne asigure deschiderea pieţelor. Deşi produsele noas
tre, în special calculatoarele de proces şi circuitele im
primate, sunt competitive, atât în plan intern cât şi în 
plan extern, nu am obţinut încă certificarea necesară, în 
conformitate cu standardele internaţionale. Am depus 
de circa un an dosarul pentru certificarea ISO 9001 -
cel mai înalt standard intema{ional care include între
gul proces"de fabricare şi valorificare a unui produs - de 
la proiectare până la vânzare. S-a realizat, între timp, un 
preaudit şi ne aflăm în aşteptare. O aşteptare optimistă. 
Oricum, credem că perioada care trece de la depunerea 
dosarului până la "verdict" este prea lungă, în defavoa
rea solicitanţilor. Eforturile depuse pentru atingerea res
pectivului standard au confirmat caracterul profund 
stimulativ al exigenţelor promovate ÎIL Uniunea Euro
peană. 

Nu mai puţin importantă este legislaţia. Din păcate, 
în domeniul standardizării se extinde starea de haos prin 
reglementările contradictorii, necorelate până acum. De 
la 31 octombrie a.c. funqionează noua Agenţie de Stan
dardizare, al cărei statut nu este - în totalitate - în avan
tajul firmelor româneşti întrucât, la licitaţii, acordă pri
oritate firmelor care deţin certificat internaţional, adică 
firmelor străine, pentru că la noi astfel de cazuri 
(deţinerea certificatului) sunt foarte rare. 

Revenind la calitatea produselor realizate în întreprin
derea noastră, aş menţiona că ele au dat şi dau un foarte 
bun randament în centralele electrice din ţară (de pildă, 
la Deva şi Brăila), cât şi în străinătate ( cum este cazul 
unor centrale din China), confirmându-se astfel, înainte 
de toate, calităţile corpului nostru ingineresc, pe întrea
ga gamă de activităţi specifice. în acest sens, aş pune 
accentul pe modul în care se efectuează controlul 
calităţii. Acţionăm - pe flux şi în final - cu aparatură 

electronică de ultimul tip (Rhode-Schwartz şi Tektro
nic), respectiv pe imprimarea unei exigenţe maxime în 
care principalul constă în prevenirea erorilor, nu în reme
dierea defecţiunilor. De altfel, datorită orientării preven
tive, acestea sunt foarte Tare. 

Ansamblul factorilor amintiţi ne-a pennis să asimilăm 
o serie de produse precum calculatoare de automatiza
re, controllere logice programabile, module inteligente 
pe care le oferim, cu şanse de succes, unor categorii 
largi de utilizatori, inclusiv la export. 
Urmărim ca nimic: să nu plece spre beneficiar fără să 

corespundă nivelului calitativ dorit. În acest sens, ne 
sprijinim şi pe modemul nostru laborator de încercări 
pe care îl atestăm la nou-înfiinţatul RENAL (Reţeaua 
Naţională de Atestare a Laboratoarelor). 

lng. Constantin Buda 

Pornind de la un exemplu ... 
Orice concretizare în legătură cu nivelul calitativ al 

unui produs poate să fie caracterizată prin publicitate 
mascată, prin concurenţă neloială. Risc să se aducă o 
asemenea acuzaţie în cazul pe care îl prezint deoarece 
nu exemplul în sine prezintă cea mai mare importanţă, 
ci ideea de bază. Am în vedere experienţa în materie de 
calitate a produselor a unei firme mixte româno-ger
mane din Sibiu, care este specializată în forajul orizon
tal dirijat, în pozarea şi montarea de conducte, ţevi şi 
cabluri etc., tehnologia folosită constând în injectarea, 
la mare presiune, a unei soluţii de apă şi betonită în so
lul în care urmează să se monteze amintitele re\ele. Uti
lajele folosite în acest scop sunt - cum lesne se poate 
bănui - de cea mai înaltă performanţă. 
Dată fiind expansiunea firmei, se creează posibilitatea 

ca utilajele suplimentare de care are nevoie să fie rea
lizate de întreprinderi româneşti, fie doar sub forma unor 
piese şi subansambluri, fie în formă completă. Cum so
cietatea la care ne referim efectuează în special lucrări 
publice (de pildă, a asigurat subtraversarea Prutului cu 
o reţea de fibre optice), rezultă că una din căile creşterii 
eficienţei activităţii ar fi angajarea directă a unor firme 
româneşti în realizarea echipamentelor amintite. Toate 
tentativele de până acum pentru realizarea unui astfel 
de obiectiv au rămas fără rezultat. în timp ce multe în
treprinderi constructoare de maşini se plâng că n-au 
comenzi, există o stare inerţială puternică în trecerea la 
asimilarea unor produse performante. Am în vedere aici 
nu doar cazul menţionat, ci şi alte situaţii pe care le cu
nosc din activitatea mea practică. 

De aceea cred că în organizarea licita\iilor pentru o 
serie de lucrări publice, un criteriu de selectare ar putea 
să fie contribuţia investitorului la contractarea de pro
duse româneşti performante. În acest fel s-ar putea eli
mina şi ceva din starea inerţială la care m-am referit. 

lng. Călin Tănase, 
"Consultprag" • SRL, Sibiu 

Afirmarea produselor 
românesti de software 

' La recenta Conferinţă anuală Wirus Bulletin a 
experţilor în securitatea datelor, reuniune desfăşurată în 
Germania, la Miinchen, a fost apreciată în mod oficial 
calitatea produsului românesc "The Gatherer". 
Specialişti din întreaga lume au considerat acest produs 
o premieră mondială în ceea ce priveşte soluţia pe care 
o oferă în lupta împotriva ameninţărilor software - în 
creştere - determinate de extinderea reţelei Internet. 

"The Gatherer" este realizat de firma românească 
"CECAD The Software Company", calităţile sale -
unanim apreciate de participanţii la reuniune - reco
mandându-l ca o expresie a celor mai noi achiziţii teh
nico-ştiinţifice în domeniu. Utilizând un "robot" JAVA, 
acest produs se re.marcă şi printr-o fiabilitate deosebită. 

Pornind de la acest produs, numeroşi experti care 
s-au aflat la Miinchen au luat cunoştinţă cu intere de 
progresele remarcabile ale României în domeniul ana
lizat şi şi-au exprimat dorinţa de a intensifica, în vii
torul apropiat, colaborarea cu specialiştii noştri. 
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Ambalajul vinde marfa 
O dată cu avalanşa mărfurilor din import, în special a 

bunurilor de consum, mulţi dintre noi au "descoperit" 
rolul de primă importan\ă al ambalajul~i în realizare~ 
unui nivel calitativ supenor al produselor m cauză. însuşi 
ambalajul prezintă aspecte de ordin calitativ foarte ~
portante, fiind un produs în sine de mare valoare utili
tară. 

Se ştie că, în ţara noastră, industria de. profil a fost 
slab dezvoltată, considerându-se că ambalaju_l reprezintă 
un "lux" prea mare pentru România. între nmp, optica 
s-a mai schimbat, dar în afară de aducerea dm import a 
unor utilaje şi echipamente pentru producerea ambala
jelor nu s-a făcut mare lucru.. . . . . 

Cred că şi în acest domeruu se cuvme ca i:101, mg1-
nerii, să preluăm iniţiativa. Exis_tă, de acum, zeci_ de_firme 
private spedalizate în ati:ibala_.ie · de la dopun pană la 
recipiente dmtre cele mai variate. Este im domeniu cu 
mari posibilităţi de dezvoltare ip tocmai de acee~ s-ar 
impune să trecem la realizarea m \'.1fă a_ unor_ ffiljloace 
tehnice unele chiar de dimens1um mai mJCI, care să 
contrib~ie la o mai bună echipare a firmelor în cauză. 
Această iniţiativă ar putea să fie pre_luată şi de institutele 
de proiectare de profil. . . • . 

Am constatat - din propne expenenţă · că mtrepnn
zătorii particulari nu se "înghesuie" să fac~ comenzi 
pentru produse care abia urmează să fie pr?1ec_1ate. De 
aceea s-ar impune să se creeze unele protottpun care să 
fie oferite eventualilor amatori . 

Întrucât mi s-a spus că intervenţia solicitată de "Uni
vers ingineresc" vizează calitatea produselor, precizez 
că există - chiar şi în momentul de faţă · un număr ( e 
drept, mic) de utilaje pentru fabricarea ~balaj~lor car~ 
prezintă parametri funcţionali supeno~ .. Este bme ~a ş1 
în acest domeniu să se conceapă strategu adecvate, tar o 
asemenea operaţiune ar putea să fie preluată cu succes 
în special de către noi, inginerii. 

lng. Silvia Condruc, 
Compack SRL • Bucureşti 

Reflectii în fata standurilor 
' ' La mijlocul lunii noiembrie a.c., în_complexul_Rome~-

po, mii de concetă\eni au avut ocazia să_ examineze, m 
patru expoziţii distincte, produse_ realtz_ate de firme 
româneşti şi străine în domenii care ~ de v 1aia de_ fi~e 
zi de confortul şi estetica existenţei noastre cotidiene. 
'Mă refer la "Modexpo '98" (expoziţie internaţională 

de iesături şi confec\ii, de piele, bl_ănărie, încălţ~nte 
la care au participat 52 de firme d1~ l:1"a noastră_ ~1 13 
firme străine), Cosmetics Beauty Ha.ir 98 (expoziţie <:u 
produse cosmetice care a_ re~nit 4 7 de. f1r_me dm 
România, Elveţia, Marea Bntarue, Iugoslavia ş1 Bulga
ria), CADEAUX '98 (expoziţia intemaţion_ală de s~-.:e
niruri, la care s-au prezentat 35 de firme dm Romarua, 
Italia, Polonia, Egipt, Pakistan, Siria, Tanza_rua) ş1 ~xpo 
Flowers (care a oferit prilejul a 14 firme dm Romama, 
Grecia şi Italia să prezinte flori şi plante omamemale). 

Am dat toate aceste detalii pentru că, iată, există de 
acum o anumită tradiţie în confruntarea realizărilor pe 
tărâmul calită\ii produselor, aici! la noi î~ ţară, ~oate a
ceste manifestări expoziţionale mreg1strand mai multe 
edilii de succes. . . 

Cu toate că specialitatea mea este aceea _d: mgmer 
textilist trebuie să mărturisesc că am zăbovit mdelung 
şi în fa\~ standurilor celorlalte expoziţii pentru că_to~te 
mi-au prilejuit reflecţii de acelaşi ti~. Făr_ă să_neg cal1tăţ1le 
produselor expuse de firmele romaneşti, m1-am dat_sea: 
ma . din nou . de decalajele care ne despart de ce1lalţ1 
participanţi la aceste manifestări expozi\ionale, chiar~! 
cei din ţări mai pu\in dezvoltate. Sigur, există ~1 exphcaţu 
de ordin istoric în legătură cu aceste decalaje, dar · cu 
puţine excepţii (de pildă, în industria de cosmetice) · 
noi avem un potenţial mare, foarte valoros, care ar fi 
putut, cu un anumit efort, să ~itueze ~oate produsele 
româneşti la niveluri net supe~oai:e, Dm păcate, ac_est 
potenţial este insuficient _folo_s1!, 1ar v!na _ nu _aparţine 
exclusiv mediului economJc, c, ş1 nouă, mgmenlor, care 
adesea am adoptat poziţia minimei rezisten\e. Acum, 

suntem supuşi unei concurenţe dure. Unii doresc să se 
mărească taxele vamale pentru a proteja producţia pr~
prie. Sunt categoric împotriva unor asemenea măsun: 
Ceea ce ne poate trezi din amorţire este tocmai 
competiţia. Altfel, vom dormita şi vom cons!ata plato
nic că decalajele faţă de alte state nu numai că nu s~ 
reduc, ci şi se adâncesc. Cu cât ne vom co.nfrunta mai 
mult şi mai des cu o concurenţă dură, cu alat vor creşte 
şansele noastre de a deveni competitivi. 

mg. Simion Pătraşcu, 
"Textcom" • SRL, Bucureşti 

Managementul calităţii 
Cu prilejul Zilei Mondiale a Calităţii s-au organizat 

la noi în ţară câteva manifes!ări care. n.~ s-a~ bucurat 
însă de interesul pe care îl meni.au. A1c1, vma o poartă 
mulţi factori, între care atmosfera g':'nerală _de delăsare, 
de dezinteres, de goană după avantaje imediate. În pofi
da strădaniilor Asociaţiei Române pentru Calitate 
(ARC), nu s-a înregistrat participarea care era de aşteptat 
nici măcar la principala manifestare care s-a des~ăş~rat 
la Iaşi. Ne referim la sem_i~aruJ _consa:rat _modalilăţil?r 
de instruire a personalului, m pnmul rand mgmeresc, m 
managementul calităţii potrivit stahdardelor ISO 9000. 
Această manifestare s-a organizat în colaborare cu 
Fundaţia Olandeză pentru Calitate. Au f?sl abordate 
teme privind experienţa vest-europeană m. domeniu, 
modul de organizare şi sistemul pus în funq1une, ~-lan
dardele din UE perspectivele calităţii în secolul v1Jtor. 

Accentul pus' pe management se explică prin faptul 
că problemele tehnice nu se pot solu\i?na_cu succes dacă 
întreaga activitate de prospectar~ a p1eţe1, d~ P;Dlectare 
în funcţie de cerinţele potenţialilor ben:Cic1an, de ela
borare a tehnologiilor, de organizare ş1 des!'ă~urare a 
execuţiei, de desfacere (şi de reluare a acestui ciclu) nu 
se derulează pe baza· principiilor modeme de conducere 
a proceselor de producţie. 

Extrem de important este faptul că avem un reper 
esenţial în aprecierea propriei activităţi. Este stand_ar?ul 
european ISO 9000. Cu cât acest standard ~a fi mai bme 
cunoscut, cu atât yor creşte şansele de a-l ating':' - aceasta 
a fost una din concluziile principale ale man1festăr1lor 
prilejuite de Ziua Mondială a Calităţii. 

Calitatea produselor reprezintă, incontestabil, un 
domeniu specific activităţii inginereşti. O con
firmă şi angajarea multor colegi în activităţi 
menite să prezinte un grad înalt de interes 
pentru potenţialii beneficiari interni şi externi. 
Nu am dorit să tratăm preponderent aspecte 
teoretice, pentru că prea multă energie se 
consumă pentru formularea de concepte şi 
reguli. Am încercat să demonstrăm că există şi 
experienţe bune, tentative reuşite de de~şi~ a 
stărilor inerţiale. Din nefericire, nu avl!m mea de 
a face cu o mişcare generală în direcţia 
îmbunătăţirii calităţii produselor, fapt semnalat 
şi de unele intervenţii din aceste pagini. Dar ceea 
ce s-a făcut şi se face la un nivel calitativ înalt 
demonstreaiă că ... se poate! Este şi concluzia pe 
care o supunem atenţiei cititorilor, cu gândul 
"secret" că măcar ideea deblocării multor 
situaţii se va regăsi în fa~ele unui nu~ăr t~t mai 
mare de colegi de breasla. Se va dovedt, pnn
tr-un încurajator multiplicator, că ·într-adevăr· 
se poate! 

Pagini realizate de 
Bogdan Ambrozie, Alexandru Brateş 

şi Adrian Costeanu 

în numărul viitor: 

Inginerii si resursele tării 

Conventia 
' Europeană 

a Calitătii 
' 

Una din problemele p~cipale al~ inll?grării eu-
ropene o constituie armomzarea leg1sl~1~ă. în ve
derea creşterii schimbului de mărfun ş1 a pres
taţiilor de servicii, ~n rol foarte im~rt-~t îl are 
alinierea la aceleaşi standarde a calităţii. Pena:u 
aceasta, în perioada 20-23 octombrie a.c., la Pans 
au avut loc lucrările Convenţiei Europene a 
Calităţii. 
Ţara noastră a fost reprezentată de. o deleg~\ie 

de specialişti de la Ministerul Lucrărilor Publice 
şi Amenajării Teritoriului (~AT), con~usă ~e 
domnul ministru Nicolae Noica. Convenţia, pn· 
ma pe această temă, a fost onorată de p~zenţa a 
peste 2000 de participanti din 30 de ţări. Orga
nizarea a fost făcută de către Mişcarea Franceză 
pentru Calitate şi Fundaţia Europeană pentru 
Management . . . 

Cu ocazia aceasta, domnul mm1stru Nicolae 
Noica a avut o convorbire particulară cu domnul 
Jean-Claude Gaissot, ministrul echipamentelor, 
transporturilor şi locuinţelor .din Franţa. S-a con
venit ca activitatea grupului mixt româno-francez 
să se axeze pe problema locuinţelor ~ ~a .P!1>gram 
prioritar al MI.PAT - şi pe aceea a stausttc1J m sfera 
construcţiilor. 

De asemenea, s-a convenit ca, sub patronajul 
celor două ministere, în luna aprilie a anului viitor 
să se întrunească la Bucureşti un colectiv la car!: 
sl participe specialiştii unor firme de construcţu 
şi lucrări publice din România şi din Franţa, în 
vederea realizării de investi\ii în iara noastră. . 

A mai avut loc o întâlnire separată a domnului 
ministru Nicolae Noica cu persoane dţn co~
ducerea instituţiilor ce au organizat Conven\1a 
Elll'Opeană a Calităţii, cu care prilej a ţ?!t dezbă
tută posibilitatea de lărgire a conlucrarii m dome
niul calităţii construcţiilor. 

Gh. lloraru • Galaţi 

Simpozionul 
Fiabilitate si 

' ingineria calităţii 
Academia de Ştiinţe Tehnice din România, 

Asociaţia Generală a Inginerilor din Ro~â!'!ia: 
Fundaţia Română pentru Promovarea Calităţu ş1 
Societatea Română de Fiabilitate organizează la 
sediul AGIR din Calea Victoriei nr. 118, în perioa
da 27-28 noiembrie a.c., cel de al 9-lea Simpozi
on anual de Fiabilitate şi ingineria calităţ!i· 

Tematica actualei ediţii a simpozionului este: 
Fiabilitatea în construcţii. Protecţia ~tiseis~ică; 
Fiabilitatea şi modelarea proceselor mdustnale; 
Fiabilitatea m IDJcrotehnologie; Fiabilitatea şi op
timizarea performanţelor factorului uman; Strate
gii de modelare informaţională; I1;1portan_ta eco
nomică a calităţii managementului; Valonficarea 
potenţialului autohton pentru redresarea econo-
mică. . 

Lucrările simpozionului încep vineri, 27 noiem
brie a.c., ora 9. 



Părerea mea este că 
AGIR are "nucleul" de 
oameni capabili să "răs
toarne munţii"; a se citi, în 
Joc de munţi, greutăţi, 
probleme. 

Dar, există totuşi un 
"dar". Din punctul meu de 
vedere, se face o discri
minare nejustă la un anu
mit nivel - în toată soci
etatea românească - între 
inginerii de toate specia
lităţile şi inginerii agro
nomi. Dovada vie este 
neacordarea, încă, a "un
dei" de culoare "verde" 
pentru diploma Eur Ing. 

Consider că AGIR poate 
să ducă până la capăt ceea 
ce a început cu demer
surile pentru acordarea 
diplomelor de Eur Ing şi 
pentru inginerii agronomi. 

De asemenea, consider 
că AGIR trebuie să conti
nue iniţiativa de bun augur 
privind cursurile de spe
cializare, perfecţionare, 
limbi străine, computere 
etc. Numai aşa, eu perso
nal consider că se va putea 
menţine "ştacheta" sus de 
către ingineri. 

Ştiu, înţeleg că aceasta 
înseamnă eforturi deose
bi te. Dar ce anume în 
lumea asta se face fără un 
strop de sudoare? 

Personal, consider că 
AGIR este şi trebuie să 
devină din ce în ce mai 
puternic, "nucleu" de pro
gres real, potenţial şi 
posibil pentru marea noas
tră familie a inginerilor. 

Am colindat destul de 
puţin prin lume şi totuşi 

mi-am dat seama că o pu
ternică asociaţie de ingi
neri din orice ţară "mişcă" 
lucrurile pe făgaşul lor 
normal, dacă şi conjunctu
ra generală economică 
permite asta (văd aici şi 
politicul). 

De fapt, "cercul vicios" 
la care ne gândim toţi s-ar 
putea să fie numai o "cap
cană" pentru a adopta 
poziţia de "mioriţă-ba
ladă". 

În speranţa că "ceva" 
din această scrisoare va fi 
de folos, închei urând con
ducerii AGIR mult succes. 

lng. Elena Rădulescu, 
Bucureşti 

Notă. Referitor la nea
cordarea, încă, a diplo
melor Eur Ing pentru in
ginerii agronomi, condu
cerea AGIR ne împuterni
ceşte să vă informăm ur
mătoarele: 

- s-au făcut de către 
AGIR demersurile nece
sare, mai multe chiar decât 
pentru oricare alte 
facultăţi; 

- dosarele necesare au 
fost însă întocmite super
ficial, neatent, incomplet, 
ceea ce demonstrează sla
ba preocupare în acest 
sens a facultăţilor de pro
fil; 

- în mod excepţional, 
AGIR a obţinut din partea 

FEANI prelungirea ter
menului de depunere a 
acestor dosare până la 
finele anului curent; 

- finalizarea cu succes a 
acestor demersuri depinde 
acum de promptitudinea 
cu care reprezentanţii res
pectivelor facultăţi vor 
trimite toate datele supli
mentare solicitate, discu
tate de altfel cu domniilor 
lor. 

* 
Mă numesc Boitor Nicu-

lae, sunt inginer textilist, 
pensionar, din Bucureşti. 

Doresc să-mi expun 
punctul de vedere cu pri
vire la AGIR şi "Univers 
ingineresc". 

AGIR este o organizaţie 
mare şi puternică prin 
tradiţie, prin personali
tăţile care au condus, con
duc sau fac parte din a
ceastă asociaţie, precum şi 
prin potenţialul său in
telectual incontestabil şi 
nelimitat. 
Această imagine poate fi 

întregită cu preocupările 
serioase şi importante care 
vizează în mod deosebit 
propăşirea şi bunăstarea 
României, precum şi 
răspândirea şi susţinerea 
românismului prin aportul 
nemijlocit al inginerilor 
din ţară şi străinătate. 

Dar acest lucru nu este 
suficient. Preocupările şi 
dorinţele de bine trebuie 
cunoscute de cât mai mulţi 
oameni, care nutresc în 
mod sincer aceleaşi idei, 
chiar dacă nu sunt ingineri. 

În această direcţie, 
"Uni vers ingineresc" 
poate fi de un real folos 
dacă ziarul va avea o mai 
largă răspândire şi va 
ajunge şi acolo unde se iau 
deciziile majore cu privire 
la conducerea ţării. 
Aşa cum există infor

maţii şi publicaţii despre 
lumea teatrelor, literelor, 
sportului sau altele, tre
buie să existe la dispoziţia 
cititorului şi informaţii 
despre lumea inginereas
că. Aceasta ar putea con
duce la crearea unei opi
nii publice favorabile, care 
să contribuie la realizarea 
obiectivelor AGIR. 
După părerea mea, 

"Univers ingineresc" este 
o publicaţie serioasă, cu 
variate şi cuprinzătoare 
aspecte şi probleme ce ar 
putea să intereseze lumea 
de bună credinţă şi îndeo
sebi lumea inginerească. 
De aceea, cred că ar tre
bui început prin difuzarea 
sa cât mai largă, pentru 
început aşa cum este el, 
urmând ca pe parcurs să 
fie adaptat la cerinţele citi
torilor şi la evoluţia vieţii 
şi societăţii. 

Începutul va fi greu şi 
timid, pentru că publicaţia 
este puţin cunoscută, dar 
trebuie făcut acest pas cu 
hotărâre şi convingere, cât 
mai repede. 

Congresul de 
Mecatronică 

Japonia-Franţa 
În perioada 5-9 octom

brie 1998, oraşul Ki
takyushu din Japonia a 
găzduit cel de al 4-lea 
Congres de Mecatronică 
Japonia-Franţa. Ediţia din 
acest an s-a n urnit şi al 
doilea Congres de Meca
tronică Asia-Europa. IG
takyushu este un oraş cu 
peste un milion de locui
tori, situat la jumătatea 
distanţei dintre Tokyo şi 
Sanhai. Congresul a fost 
organizat de către Insti
tutul de Tehnologie Ky
ushu. 

Aceste congrese au de
venit tradiţionale în calen
darul manifestărilor 
ştiinţifice internaţionale în 
domeniu. Din partea 
franceză, iniţiativa orga
nizării congreselor îi 
aparţine Institutului de 
Microtehnică din Be
san~on. 

La ediţia din acest an au 
participat peste 300 de 
specialişti (200 din Asia şi 
100 din Europa). Au fost 
abordate probleme com
plexe privind tehnologia şi 

educatia mecatronică. IG
takyushu este oraşul în 
care s-a născut mecatro
nica. în 1972, doi ingineri 
de la YaskawaElectric Cp. 
obţin brevetul pentru ter
menul de mecatronică. 
Termenul a fost folosit 
pentru a defini fuziunea 
tehnologică mecanică
electronică-informatică. 

Programul congresului 
a inclus şi vizitarea unor 
companii industriale. 

La TOTO Cp. am vizi
tat secţia în care se a
samblează articolele tehni
co-sanitare. Am văzut ast
fel că toaleta inteligentă nu 
este o fantezie. Echipată 
cu microprocesor şi sen
zori, toaleta inteligentă 
prelevează probe bio
logice şi prin fire tele
fonice transmite rezul
tatele la spital. Analizând 
rezultatele, medicul for
mulează recomandările 
corespunzătoare, pe care 
le transmite pacienţilor. 

Vizitând Compania 
Toyota am remarcat in
teresul deosebit pentru a 

oferi vizitatorilor detalii 
tehnologice. Autoturis
mele japoneze sunt pro
duse mecatronice repre
zentative. 

Din concluziile formu-
1 a te la închiderea lu
crărilor congresului s-au 
conturat direcţiile privind 
evoluţia în dezvoltarea 
cercetării ştiinţifice şi teh
nologiei în secolul urmă
tor. Aceste direcţii sunt: 
mecatronică, micromeca
tronică, nanomecatronică 
şi biomecatronică. 

Dezvoltarea societăţii 
avansat informatizate re
prezintă o necesitate is
torică. Tehnologia şi 
educaţia mecatronică con
stituie suportul pentru 
această societate. 
Educaţia mecatronică 

şi-a confirmat valenţele 
creatoare. Rezultatele eco
nomice ale ţărilor avan
sate sunt dovezi de netăgă
duit. 

Reorganizarea procesu
lui educaţional prin aşe
zarea la baza acestuia, pe 
toate treptele, a unor prin
cipii modeme în acord cu 
tendinţele privind evoluţia 
în dezvoltarea cercetării 
ştiinţifice şi tehnologice 
constituie cerinţe esenţiale 
pentru integrarea Româ
niei în Europa şi în lumea 
bună în general. 

prof. dr. ing. 
V/str/an Matieş, 

Inspector general MEN 
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Şedinţa Biroului executiv al Cdnsiliului AGIR din 12 noiembrie 1998 a aprobat constituirea Societăţii de Rezistenţa 
Materialelor - AGIR şi a Filialei AGIR Caraş Severin şi a luat în discuţie şi a hotărât asupra unor importante 
acţiuni pe care le va întreprinde asociaţia în următoarea perioadă, în scopul îndeplinirii obiectivelor sale statutare, 
din care menţionăm: 

• Demersuri pentru recunoaşterea AGIR ca organizaţie de utilitate publică şi iniţierea de relaţii cu Oficiul 
pentru Relaţia Guvern-Organizaţii Neguvernamentale; 

• Iniţierea de cursuri pentru inginerii care doresc să-şi înfiinţeze o afaeere proprie, privind elaborarea pla
nurilor de afaceri; 

• Stabilirea de legături cu instituţiile guvernamentale care gestionează fonduri pentru încurajarea !MM-urilor; 
• Facilitarea accesului la Internet al membrilor AGJR, pe bază de taxă, prin dezvoltarea minireţelei de calcu-

latoare; 
• Organizarea de lansări de carte şi de expoziţii tehnice cu anumite tematici; 
• Lărgirea relaţiilor cu mass-media; 
• Atragerea de noi membri. 
Referitor la numărul şi calitatea membrilor AGIR, a fost analizată situaţia cotizaţiilor membrilor filialelor şi 

societăţilor profesionale. După cum reiese din tabelele alăturate, această obligaţie statutară nu este respectată decât 
de o mică parte a membrilor asociaţiei. În această situaţie, Biroul executiv al Consiliului AGIR a hotărât aplicarea 
prevederilor statutare membri\or AGIR care nu şi-au achitat cotizaţia până în anul 1993. 

SoaetiBa r.mdenwrroi Memtric:dll.Yf ladalade 
Riala.t«aJI Numă'dememl Mmiootizanţiladalade15 1511.98 

11.98 ''" ..... deGeosislarne 1 0'4 
Arad 90 0,01'4 Asocir4a de SimB şi Jocui 

~~ 22 0'4 
Bacău 47 34'4 
Bihor 22 33'4 

I llistrila-Năsăud 165 1,3'4 

Decizionala 8 0'4 
C..COn,n;ri 
I ii.Tmisl 64 61l', 
c..c 
Elodnll&lva 

IBoln.sari " 5'4 
Brll(IY 158 16,6'k 

I 11.Tmisl 3l. 89l', 
C..CICPM 

Booureşli 2876 11,6'4 I ii.Mnntrasl 65 Ol'. 
Cit. 385 33'4 C..CMacand 
I~ 110 20'4 I liTmisl 47 16l', 

Dolj 170 17'4 
llalati 39 36'4 

C..CScwerlJJ 
I li.Tmis) 29 !Ol'. 

Gorj 78 0'4 
Huneooara 76 9'4 
lasi 290 '23'4 

ConisiaAnalza Valcri 14 14'4 
Fedarajalrpior 

lu.,;,,,; 161 6l', 
MS&CAD 7 28'1, 

ManOala 56 0'4 SociltieaHtnriCoinlă 41 Z4'1o 
Maramureş 287 0'4 Sociltiea lngillrior lin - 29 1'4 Taleornuri:ali 32 84'1, 
Mureş 25 0'4 Sociltiealngillriordn 
Neamţ 61 20,6'4 T"'"""11Ji 45 53'4 
Orăslie 31 0'4 Sociltiealngillrior 
Cele Oţel Inox Tagu,işte 

35 0'4 

F«eslieri 4(1 S'lo 
Socielalaalnoillmllil1ari 210 13,8% 

Prahova 163 29,5'4 
Siliu 113 23~'4 
Soceava 58 22,4'4 
Tunis 289 61 '4 
Vaslui 62 0'4 

SocielalaalnllillmPielari 32 25'1, 
Socielalaa-TCM 12 0'4 
Sociltieailgilerior 
Taxlisli 625 14'1, 
Socielalaa RomWdeAqilll,!rl 

41 13'1, 
Vâlcea 68 87,6'4 SocielalaaRomWde 
Vrancea 167 5,6'4 - 216 13,4'1, 



Un posibil candidat la 
Premiile AGIR pentru 1998 

Noul terminal 
de cereale din Portul 

Constanta-Sud 
Un factor menit să repună 

România pe noi coordonate 
de interes economic major 
în comerţul mondial de ce
reale îl constituie, poate, 
una din cele mai spectacu
loase şi complexe con
strucţii industriale realizate 
în uluinul deceniu în ţara 
noastră - noul terminal de 
cereale din Portul 
Constanţa Sud-Agigea. 

Proiectat de S .C. "IP
TANA" S.A. şi construit de 
Societatea de construcţii 
"CCCF" - Bucureşti S.A., 
într-un termen record de 
numai opt luni, terminalul 
de cereale, cu o capacitate 
de stocare de 1.00.000 t, 
reprezintă cel mai modem 
terminal de cereale din Eu
ropa şi al doilea ca mărime 
dintre construcţiile similare 
existente în porturile mari
time europene. 

Amplasat pe " Molul IS" 
din Portul Constanţa Sud
Agigea, cu o lungime de 
peste 1000 m şi lăţimea de 
200 m - pe această zonă a 
teritoriului portuar care per
mite operarea navelor cu 
capacităţi de până la 65.000 
tdw - noul obiectiv cu
prinde bateria de 10 silozuri 
metalice cilindrice cu dia
metrul de 27,4 m şi înăl
ţimea de 27,0 m, fiecare cu 
o capacitate de !O.OOO t; trei 
silozuri de 500 t fiecare; 
uscător de cereale de I 00 t; 
sisteme de cuve şi tunele 
pentru preluarea şi transfe
rul cerealelor din mijloacele 
auto sau feroviare; 550 m 
de estacade pentru transpor
toarele cu racleţi; două 
instalaţii puneumatice pen
tru descărcarea prin 
absorbţie a barjelor; insta
laţia specială pentru încăr
carea navelor maritime; 
post de transformare; grup 
administrativ; laboratoare 
de analize; staţii de calcul 
pentru monitorizarea 
operaţiilor de încărcare
descărcare, condiţionarea 

produselor, stocarea lor la 
parametri de calitate - tem
peratură, umiditate, aeraj 
etc.; instalaţie de prelevare 
probe; depozite de carbu
ranţi; sisteme de acces ru
tier şi feroviar ş.a. 

Încărcările mari trans
mise terenului de cele 
I O.OOO t cereale din fiecare 
siloz, natura slabă a terenu
lui de fundare, cât şi 
toleranţele mici privind 
tasările admise ale con
strucţiilor au condus la so
luţia de fundare indirectă, 
pe coloane de beton armat 
(piloţi); fiecare celulă-siloz 
a fost instalată pe câte un 
radier de beton armat de 11 
m grosime, în care s~au în• 
castrat capetele coloanelor. 
După caz, au fost necesare 
326 coloane cu diametre 
cuprinse între I 080 mm şi 
1500 mm, având lungimi 
variabile între I 8,0 m ş i 
30,0, m în funcţie de adân-

. ' 
cimea impusă de caracteris
ticile terenului de fundare. 

O reţea de tunele tehno
logice pentru sistemele de 
preluare a cerealelor şi 
galerii de aerisire străbat 
radierele celulelor, ceea ce 
a determinat calcule de di
mensionare extrem de com
plexe şi adoptarea de soluţii 
tehnice şi tehnolgice deose
bite. 

Terminalul reprezintă o 
investiţie de 25 milioane 
USD şi a necesitat turnarea 
a 30.000 m.c. betoane, fur
nituri metalice silozuri -
2650 t, 80 km cabluri pen
tru instalaţiile electrice, 
instalaţii complexe meca
nice şi de automatizare, 
fumizate de firme din SUA 
şi Germania. 
Concepţia tehnologică 

modernă a terminalului a 
fost elaborată de firma Hy
brid Engineering din Yugo
slavia. Ea are ca principii de 
bază transportul multimo
dal al cerealelor, cuprin
zând facilităţi pentru 
primirea cerealelor venite 
pe căi maritime şi fluviale 
cu barjele, pe calea ferată 
sau cu mijloacele auto, sto
carea temporară a cereale
lor în silozuri şi expediţia 
cu nave maritime. 

Cu o capacitate de încăr
care de 800 t cereale/h, în
treaga instalaţie a termina
lului permite un rulaj anual 
de 3,5 milioane tone cerea
le. Adăugând capacităţile 
existente, de 90.000 t, afe
rente silozurilor construite 
acum 11 O ani de inginerul 
Anghel Saligny şi de 
15.000 t a terminalului re
cent construit la gura Cana
lului Dunăre-Marea Nea
gră, Portul Constanţa de
vine cea mai mare poartă la 
Marea Neagră, iar prin 
sistemul de navigaţie pe 
fluviile Dunăre şi Rhin, se 
asigură legătura între Nor
dul şi Sudul Europei în ex
portul şi importul de cere
ale pentru toate ţările rive
rane şi din zonele de tranzit 
ale comerţului mondial de 
cereale. 

Beneficiarul acestui im
portant obiectiv este SC Si
lotrans, formată prin parti
ciparea Romtrans, SA din 
România (20%) şi a com
paniei East Point Holding 
din Cipru (80%). 

Prin eforturile conjugate 
ale beneficiarului, construc
torului, proiectantului ş i 
colaborarea bună cu Admi
nistraţia Portului Co,:i
stanţa, probele tehnologice 
au început pe data de 24 
august I O n inaugura 
rea oftctal ă a tem1inalului a 
avut loc la 15 octombrie 
1998, în prezenţa ofrci
a lităJilor române şi stră ine 
ce au conlucrat la realiza
rea acestui obiectiv. 

ing. Ion Rozanlde 

Noutăti în 
' Biblioteca AGIR 

În Biblioteca AGIR a in
trat de curând o lucrare de
osebit de interesantă şi va
loroasă, intitulată Lexicon 
pentru tricotare plană, 
elaborată de Dieter 
Tollkiihn, de la Universal 
Maschinenfabrik, Bopfin
gen/Westhausen, RFG. Au
torul este de altfel şi mem
bru de onoare al Societăţii 
Inginerilor Textilişti, din 
cadrul AGIR. Lucrarea 
prezintă terminologia, cu 
explicaţiile aferente, din 
domeniul tehnologiei trico
tajelor, cuprinzând 3550 de 
termeni de specialitate şi 
peste 200 de figuri şi tabele. 
Termenii prezentaţi, întâl
niţi în literatura de specia
litate şi documentaţia teh
nică, sunt din domeniile 
tehnologiei tricotajelor, al 
construcţiilor de maşini, al 
acţionării şi programării 
acestora. 

Autorul este o personali
tate cunoscută în domeniul 
industriei tricotajelor, pre
cum şi în lumea ştiinţifică 
şi a învăţământului supe
rior. 

O altă lucrare prezentă în 
Biblioteca AGIR este Co
mercializarea şi utilizarea 
produselor textile-încăl
ţăminte, a inginerului 
Marin Udrea. 

Volumul are ca scop ofe
rirea de cunoştinţe în dome
niul merceologiei textile şi 
încălţăminte, contribuind 
astfel la înţelegerea feno
menelor şi proceselor la 
care sunt chemaţi să-şi 
aducă contribuţia toţi cei 
care îşi defăşoară activitatea 
în comerţul interior şi ex
terior, ca şi în producţia de 
profil. 

Lansat în această vară Ia 
AGIR, volumul Manage
ment şi know-how, uti
lizarea eficientă a resurse
lor energetice şi materiale 
a l autorilor prof.dr. ing. 
Gheorghe Preda, IAC
NRE, membru al Acade
miei de Ştiinţe din New 
York, SUA şi mg. Marin 
Luţu, urmăreşte îmbinarea 
organică a principiilor ma
nag ementului c u esenţa 
know-how-ului, în dome
niul economit·irii 1esu ~e
lor, adrcsan,•u se mana!,!e
rilor din industr e. agricul 
tură, transporturi. ar!l atJ.S, 
finanţe, bănci, celor care 
lucrează sau studiază în 
universităti - profesori ş i 
studenţi. 

Volumul Calitatea în 
perspectiva anilor 2000, 

de Sorin Ciurea, se 
adresează celor care doresc 
să-şi pună Ia punct sisteme 
ale calităţii cât şi specia
liştilor, oamenilor de afa
ceri, managerilor, stu
den\ilor din învăţământul 
tehnic şi economic. 

Volumele Fiabîlitatea, 
disponibilitatea şi men
tenabîlitatea sistemelor 
electronice complexe şi 
Fiabilitatea componente
lor electronice au ca autor 
pe ing. Titu Băjenescu, se
nior member IEEE şi mem
bru al Academiei de Ştiinţe 
din New York, actualmente 
stabilit în Elveţia, şi reunesc 
o cantitate impresionantă de 
informaţii privind stadiul 
actual al metodelor şi pro
cedeelor inginereşti nece
sare pentru asigurarea 
calităţii, fiabilităţii şi dispo
nibilităţii, de-a lungul pro
ceselor de concepJie, de 
construcţie şi de producţie 
a echipamentelor şi siste
melor, precum şi multiplele 
aspecte ale fiabilităţii com
ponentelor electronice ac
tive şi pasive. 

În calitate de organizator 
al Consfătuirii rnetodico
didactice REZMAT (Rezis
tanfa Materialelor), prof. dr. 
ing. Tiberiu Babeu, Eur 
lng, membru titular al 
Academiei de Ştiinţe Teh
nice din România, a iniţiat 
editarea colecţiei Mono
grafii REZMAT Ia Editu
ra Mirton Timişoara, în ca
drul căreia au apărut până 
în prezent cinci volume, 
având ca autori cadre didac
tice de la Universitatea Po
litehnica din Timişoara, 
Catedra de rezistenţa mate
rialelor a Facultăţii de 
Mecanică: 

I. Rezistenţa Janţurilor 
din otel rotund, având ca 
autor pe prof. dr. ing. Tibe
riu Babeu; 

2. Diferenţe finite şi ele
mente finite în rezistenta 
materialelor, de conf. dr. 
ing. Nicolae Faur şi prof. 
dr. ing. Ion Dumitru; 

3. Elemente de sclero
rr •trie, având ca autor pe 
prof. dr. mg. Mircea Raţiu; 

4. Mecanica ruperii cu 
aplicaţ ii la conducte, de 
conf. dr. ing. Pavel Tripa; 

5. Teoria elementară a 
rezistenţei materialţlor, 
având ca autor pe prof. dr. 
ing. Tiberiu Babeu. 

lng. Georgiana Dumitru 

• Soluţiile urmează să se 
găsească. Stabilirea de către 
FPS a unui număr de 49 
mari societăţi comerciale 
care provoacă pierderile 
cele mai mari din economie 
a deschis calea efectuării 
unor studii, inclusiv 
inginereşti, menite să con
ducă Ia găsirea şi aplicarea 
de soluţii care să nu se re
zume la lichidarea întreprin
derilor. Cu sprijinul FPS 
s-au constituit, în fiecare din 
aceste societăţi comerciale, 
colective de elaborare a 
unor programe de restruc
turare-relansare, programe a 
căror eficienţă este determi
nată decisiv şi de aportul 
gândirii şi acţiunii in
ginereşti. 

• Deficitul extern. Ban
ca Naţională a României a 
prezentat oficial princi
palele argumente care stau 
la baza proiectului referitor 
Ia limitarea deficitului 
balanţei comerciale pe 1999 
Ia I miliard de dolari . Între 
aceste argumente se află şi 
necesitatea de a contracara 
volumul fără precedent al 
acestui deficit din anul în 
curs (se estimează că va 
ajunge la 3 miliarde de do
lari) prin creşterea mai pu
ternică a exportului şi re
ducerea importurilor în li
mite raţionale. În caz con
trar, România va intra în in
capacitate de plată. Creş
terea exportului este deter
minată, în mod esen\ial - po
trivit viziunii BNR - în îm
bunătăţirea raportului cali
tate/preţ. 

• Cooperarea europe11-
nă în sfera ştiinţei şi teh• 
nicii. După votul din Senat, 
Camera Deputaţilor a de
clanşat procedurile necesare 
pentru aprobarea proiectului 
de Lege referitor la partici
parea României la coope
rarea europeană în domeniul 
cercetării ştiinţifice şi teh
nice. Este vorba despre Pro
gramul numit COST, care 
abordează nu mai puţin de 
277 acţiuni în unnătoarele 
sectoare: comunicatii, trans
porturi, mediu, meteorolo
gie, agricultură şi biotehno
logie, infonnatică, inginerie 
c i vilă, chimie, silvicultură -
tot atâtea domenii în care se 
pot a:.nna colegii noştri de 
b-sslă. 

• Alarmă: rata innaţiei 
în creştere. '":omunicatul 
oficial al Comisiei 
Nationale pentru Statistică, 
prin care se precizează că 
rata inflaţiei pe !ur s octom
brie a.c. a "'i•ms la aproape 
4 ,a suta.. alG.Smat cercurile 
de afacen. Dacă va continua 
creşterea preturilor de con
sum în acest ritm nu va fi 

posibil să se respecte 
înţelegerile cu FMI şi BIRD 
referitoare la o rată anuală a 
inflaţiei de sub 40 Ia sută, 
ceea ce va crea greutăţi su
plimentare întregii econo
mii. Acţiunea asupra facto
rii or de profunzime ai 
inflaţiei - respectiv ine
ficienţa economică - repre
zintă, potrivit analiştilor, 
prioritatea-prioritătilor. 

• Subventii. Guvernul a 
decis ca orice subvenţie des
tinată unităţilor industriale 
să fie acordată numai prin 
licitaţii. Dată fiind situaţia 
dificilă a resurselor buge
tare, sumele prevăzute pen
tru subvenţii vor fi alocate 
doar acelor unităţi care pre
zintă, la licitaţii, documente 
din care rezultă că au pus în 
aplicare toate măsurile care 
depindeau de ele pentru re
ducerea costurilor. Această 
măsură este destinată în spe
cial unităţilor din industria 
extractivă care vor beneficia 
- şi în anul viitor - de volu
mu I cel mai mare de 
subvenţii. 

• Zonele Libere. Par
lamentarii au acceptat să in
cludă în procesele de re
structurare a regiilor auto
nome şi Zonele Libere, 
creând astfel condiţii pentru 
aşezarea activităţii acestor 
entităţi teritoriale exclusiv 
pe baze economice, co
merciale. Datorită faptului 
că - până în prezent -
bugetele de venituri şi chel
tuieli ale Zonelor Libere se 
stabileau de către Guvern în 
regimul specific tuturor 
regiilor autonome, nu a e
xistat un stimulent puternic 
pentru extinderea şi apro
fundarea unor activităţi mai 
profitabile în perimetrele 
concesionate. 

•Avizări.Consiliul Eco
nomic şi Social - fonnat din 
reprezentanţi ai guvernului, 
sindicatelor şi patronatului 
- a început să lucreze în ritm 
alert. Avizele consultative 
date unor proiecte de acte 
nonnative privesc o gamă 
largă de domenii, pornind de 
la regimul fiscalită\ii şi ter
minând cu protec\ia socială. 
De retinut că aceste avize 
contin şi numeroase pro
puneri de amendare a texte
lor iniţiale, multe dintre a
cestea fiind însuşite de par
lamentari. Consiliul a dat un 
aviz negativ proiectului de 
lege privind înfiinţarea 
Universităţii de stat maghia
ro-gennane. Un fapt deose
bit de pozitiv 1-a constituit 
medierea Consiliului în ca
zul conflictului colectiv de 
muncă de la SIDEX-Gala!i, 
conflict dezamorsat. 



INDUSTRIA DE 
AUTOTURISME 

I'\ 

1N PRIM-PLAN 
Câteva evenimente ma

jore au marcat în ultima 
perioadă industria con
structoare de autoturisme 
din ţara noastră, cu efecte 
benefice asu pra dez
voltării şi valorificării 
potenţialului productiv din 
principalele uzine de pro
fil şi din industria orizon
tală implicată în fabrica1ia 
de autoturisme. 

• Grupul francez de au
tomobile Renault, aflat în 
plină expansiune, a reali
zat în primele trei trimes
tre ale acestui an o cifră de 
afaceri de 181 miliarde de 
FF, în creştere cu peste 
20% faţă de aceeaşi 
perioadă a anului 1997. 

în urma vizitei premie
rului Radu Vasile, făcută 
recent la compania fran
ceză, aceasta este decisă să 
preia pachetul majoritar 
de aqiuni la SC " Automo
bile Dacia" Piteşti, până 
cel mai tâniu la finele a
cestui an, pe baza ofertei 
făcute de FPS privind vân
zarea prin negociere di
rectă a 51 % din aqiuni, în 
valoare de 1396 miliarde 
lei. 

Programul de cooperare 
între Renault şi Dacia este 
eşalonat pe trei etape: re
abilitarea actualei game de 

- modele Dacia prin mo
dernizarea şi retehnologi
zarea liniilor de producţie 
existente; producerea unui 
nou model, aliniat la 
cerinţele pie\ii europene, 
având la bază un tip deja 
existent în fabricaţie; lan
sarea pe piaţa românească 
şi pe ter\e pieţe a unui 
model Renault-Dacia, la 
un preţ estimat la 60Q0-
8000 USD. Alături de alte 
oferte, făcute de Daewoo 
şi Volkswagen, compania 
franceză Renault a prezen
tat cea mai solidă strategie, 
care asigură garanţii de 
dezvoltare a SC "Automo
bile Dacia" Piteşti, 
marcând continuarea co
laborării dintre Dacia şi 
Renault, începută din anul 

Tranziţia 

Traiectorie ciudată 

1968 (Dacia 1100 - după 
licenţa Renault 8) şi ur
mată în anul 1969 de Da
cia 1300 - după licen\a 
Renault 12. 

• La începutul acestei 
luni, binecunoscuta uzină 
craioveană "Daewoo Au
tomobile Romania", com
ponentă a puternicului 
concern sud-coreean Dae
woo, a lansat oficial pe 
piaţa românească trei noi 
modele de autoturisme de 
oraş - Leganza, Nubira şi 
Matiz. 

Importan\a acestui 
eveniment rezidă din 
faptul că noile modele, 
datorită asigurării unui 
grad de integrare a fabri
ca\iei în industria orizon
tală românească de com
ponente şi subansabmluri, 
de 63%, se realizează 
practic Ia uzina din Craio
va, după un efort susţinut 
în fazele de proiectare şi 
inginerie tehnologică. 
Aflată de patru ani în \ara 
noastră, Daewoo a inves
tit până în prezent 600 mi
lioane USD în industria de 
autoturisme, iar până în 
anul 2000, investitiile vor 
creşte la 870 milioane 
USD, fapt ce va pem1ite 
ridicarea capacităţii de 
producţie a uzinei la 
100.000 unităţi pe an; în 
acest important volum de 
investiţii se are în vedere 
şi dezvoltarea fabricii 
"Mecatim" din Timişoara, 
ce va furniza o serie de 
componente auto. Se are 
în vedere ca piaţa central 
şi est-europeană- obiectiv 
vital al strategiei com
paniei Daewoo - să fie asi
gurată de noile modele 
produse la Craiova Bază 
pentru promovarea expor
turilor spre Europa de Vest 
şi chiar în America ale 
noilor modele Leganza, 
Nubira şi Matiz va fi Dae
woo Automobile Roma
nia, care a marcat un pu
ternic salt calitativ în teh
nologia şi managementul 
producţiei, alături de cele-

Ce-o parcurgem, vrând-nevrând, 
De La "ce a fost odată" 
Spre "ce nu va fi nicicând"! 
lng_ Eugen Oeutsch 
(Din antologia Ce-mi şopteşte mie muza, 
de Valerian Lică) 

EQ - nu, încă ... 
Calitatea? E "ceva" 
Ce nu se va prea-"ntâmpla" 
La noi, în Balcania, 
Cât mai ... merge şi aşa! 
Alexandru Mărculescu 

Conform art. 205-206 C.P., întreaga răspundere juri
dică pentru conţinutul articolelor revine exclusiv auto
rUor acestora. . • ' - • \-: , · . , ; : 

Tipar: AH PRINTING S.R L.. Calea Plevnei ·nr. 114: 
sector 1. Bucureşti, Tel.: 637,24.70 • 

!alte centre de producţie 
Daewoo. 

• Un real succes al in
dustriei construcţiilor de 
maşini din România îl 
constituie inaugurare.a 
firmei "Krupp Compa 
Aveuri" - Sibiu, compo
nenta cunoscutei "Krupp 
Bilstein Compa" - urmare 
unei investiţii de 66 mi
lioane DM, făcută de gru
pul german Krupp GmbH, 
ce va asigura dezvoltarea 
şi modernizarea capaci
tăţilor de producţie, până 
în anul 2000, la un nivel 
de 30.000 t de arcuri 
lamelare şi elicoidale. De-

venind cea mai mare fa
brică de arcuri auto din 
Europa, uzina din Sibiu va 
asigura practic întreaga 
gamă de arcuri pentru 
marile fim1e constructoare 
de automobile- Mercedes, 
Opel, Wolkswagen, Ford 
ş.a. 

Investitorii străini nu 
ezită să dezvolte acţiuni de 
parteneriat cu firme şi 
societăţi comerciale ro
mâneşti, atunci când li se 
oferă calitate şi seriozitate 
la cel mai înalt nivel. 

lng. Ion Rozanide 

Evolutia scolii 
tehnice superioare 

românesti 
' 

La zi, 
protectia mediului 

' 

• 24 martie 1818, ia 
fiinţă Şcoala Sfântul Sava, 
prima şcoală de învă
ţământ tehnic superior din 
Ţările Române aprobată 
prin opis domnesc. • 
1821, Gh. Lazăr întoc
meşte manualele de bază 
ale ingineriei: Aritmetica 
matematiciască şi Trigo
nometria cea dreaptă. • 
1832, Petrache Poenaru 
întocmeşte Regulamentul 
Şcolar. • 8 martie 1850, 
prin Anaforeaua nr. 773 se 
hotărăşte-înfiinţarea Şcoa
lei Muntene de Poduri şi 
Şosele pe lângă Direqia 
Centrală a Lucrărilor Pu
blice, pentru formarea de 
ingineri şi arhitecţi prac
tici, care va funcţiona din 
1857. • 1851, se re
deschide Şcoala de la Sf. 
Sava, închisă după 
revoluţia de la 1848. • 
1857, se deschide la 
Bucureşti Şcoala Naţio
nală de Poduri şi Şosele, 
nucleul viitoarei Poli
tehnici.• 6 decembrie 
1859, Alexandru Ioan 
Cuza transmite către 
Adunarea Electivă un me
saj privind necesitatea 
înfiinţării de facultăţi de 
ştiin\e industriale. • 1862, 
prin decret domnesc, A
lexandru Ioan Cuza pro-

mulgă regulamentul pen
tru organizarea corpului 
de ingineri civili. • 1864, 
Mihail Kogălniceanu 
reînfiinţează Şcoala de 
Poduri, Şosele şi Mine. • 
1889, ia fiinţă la Bucureşti 
Şcoala Superioară de 
Război, care se încadrea
ză în sistemul de 
învăţământ superior. • 
I 920, se înfiin\ează 
Politehnica din Bucureşti, 
prin reorganizarea Şcolii 
Naţionale de Poduri şi 
Şosele. • 1938-1948, Po
litehnica din Bucureşti a 
funcţionat cu 7 facultăţi. • 
1948, Şcoala Politehnică 
din Bucureşti a devenit In
stitutul Politehnic. • 1966, 
s-a inaugurat noul local al 
Institutului Politehnic din 
Bucureşti, executat după 
planurile arhitectului Oc
tav Doicescu, pe o su
prafaţă de 50 ha, suprafaţa 
construită ftind de 400 mii 
mp. • 1992, prin hotă
rârea Senatului, Institutul 
Politehnic Bucureşti de
vine Universitatea Poli
tehnică Bucureşti, care 
funcţionează în prezent cu 
12 facultăţi şi două colegii 
tehnice. 

Cea de a IV-a ediţie a 
"Expoziţiei şi Simpozio
mtlui privind protecţia me
diului" - ECO '98 - s-a 
desfăşurat în perioada 20-
23 octombrie a.c., la Sala 
Palatului din Capitală, sub 
patronajul Ministerului 
Apelor, Pădurilor şi 
Protecţiei Mediului, Mi
nisterului Cercetării şi 
Tehnologiei, Ministerului 
Industriei şi Comerţului, 
cu sprijinul Primăriei Mu
nicipiului Bucureşti şi al 
Societăţii REBU. Accen
tul fim1elor expozante a 
fost pus pe evidenţierea 
implicaţiilor ecologiei şi 
proteqiei mediului în 
viaţa cotidiană şi pentru 
sănătatea oamenilor, pre
cum şi măsurile luate la 
nivelul autorităţilor cen
trale şi locale în vederea 
diminuării poluării indus
triale. 

Gama de echipamente, 
aparatură, materiale şi teh
nologii aferente protecţiei 
mediului aduce în prim
plan aportul inginerilor, 
cercetătorilor şi specia
liştilor din institutele de 
cercetare şi inginerie teh
nologică şi' fll11!_ele de pro
fil, la realizarea celor mai 
modeme tipuri de produse 
pentru filtrarea prafului în 
mediile industriale, utila
je de brichetare a de
şeurilor, aparatură de la
borator (de investigare a 
mediului, de testare şi 
analiză a apei ş.a.), cata
lizatoare şi tobe catalitice, 
aparatură de injecţie pen
tru motoare EURO2, siste
me de reciclare a apei, ca
zane energetice şi cuptoare 
de distilare din rafinării 
care elimină efectele de 
poluare şi depunerile prin 
utilizarea tehnologiei 
"therma-chem FS 12" de 
curăţire în funcţionare, de
tectoare de gaze toxice şi 
explozive, analizatoare de 
pulberi, sunete şi vibraţii 
ş.a. 

Sesiunile ştiin\ifice au 
reuşit să capteze atenţia 
specialiştilor în domenii 
ca: managementul deme
diu şi al serviciilor în ac
tivitatea de gospodărire 
comunală - cu aplicaţii 
efectuate de Societatea 
REBU şi Primăria Capi-

talei, de curăţire a zonei relevat schimbarea filozo-
Sălii Palatului; sistemul fiei în activităţile de cer-
calităţii în laboratoarele de - celare şi proiectare, care 
analize pentru detem1ina- au acum un caracter pre-
rea substanţelor poluante; ventiv, urmărindu-se ge-
mvestigarea depunerilor aerarea de impacturi eco-
solide prin utilizarea logice potenţial semnifica-
surselor de raze X; tipuri tive, de regulă pozitive, 
de laboratoare pentru mă- care să favorizeze econo-
surarea parametrilor de misirea resurselor natu-
mediu; instalaţie pilot pen- rale, reducerea poluării şi 
tru separarea tritiului şi ecologizarea surselor şi 
deuteriului în apele din emisiilor generatoare. de 
zona CNE Cernavodă; noxe, care să mentinănive-
sistemul de management Iul de calitate a mediului la 
ecologic prevăzut în ISO parametrii prevăzuţi în 
14001 şi prevenirea normele internaţionale. 
poluării; reţele automate lng. Ion Radu 
pentru control on-line al 
agenţilor poluanţi din apă; / 
dezvoltarea durabilă - de
ziderat major al protecţiei 
mediului; reconstruqia 
ecologică - oportunitate de 
afaceri pentru industria 
din România; starea eco-
1 o gic ă a Municipiului 
Bucureşti ş.a. 

Documentarea şi schirn-
b ul de informaţii cu 
specialiştii unităţilor par
ticipante la ECO '98 au 

Opiniile publicate 
în ziarul "Univers 

ingineresc" aparţin 
autorilor şi nu 

reprezintă punctele 
de vedere ale 

vreunor partide, 
grupări sau 

formaţiuni politice. 
'-
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